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PRVO ZASEDANJE NOVOIZVOLJENE ZVEZNE 
SKUPŠČINE

TITOVO IME
je vtkano v vse zmage 
socialistične revolucije

Minulo soboto so se v Beogradu prvič sestali novoizvoljeni 
poslanci zvezne skupščine. Na seji vseh zborov je bil na pred
log Dušana Petroviča in v imenu zveznega odbora Socialistične 
zveze ter skupine 40 poslancev izvoljen za predsednika Zvezne 
skupščine Edvard Kardelj. Za podpredsednika zvezne skup
ščine pa so bili izvoljeni Mijalko Todorovič, Strahil Gigov in 
Zvonko Brkič.

V nedeljo dopoldne pa je poslanka zveznega zbora zvezne 
skupščine Vida Tomšičeva v imenu 50 zveznih poslancev ter na 
predlog zveznega odbora SZDLJ predlagala poslancem, da iz
volijo za predsednika republike Josipa Broza-Tita. Prebrala je 
pismo zveznega odbora SZDLJ in navdušeno ploskanje je po
trdilo njene besede, da ni potrebna še nadaljnja obrazložitev 
tega predloga.

V pismu zveznega odbora SZDLJ je med drugim rečeno:
»Veličine in pomena osebnosti in dela tovariša Tita za našo 

revolucijo, za naše življenje in za našo bodočnost ni mogoče 
dovolj poudariti z nikakršnim priložnostnim, za podobne do
godke navadnim naštevanjem biografskih podatkov. Titova bio
grafija pomeni nekaj najbolj plodnih desetletij naše zgodovine, 
njegova misel in pogum sta vtisnila vsebinski pečat na vse pri
dobitve delavskega razreda in pobratenih narodov Jugoslavije, 
na pridobitve, ki so iz naše stvarnosti napravile ustvarjalno 
socialistično epoho. Vtkano v vse zmage našega narodnoosvo
bodilnega boja in socialistične revolucije, v vse delovne podvige 
naše socialistične izgradnje, v vse humane in plemenite zamisli 
našega korenitega družbenega preporoda, v vse človekoljubne 
iniciative prijateljstva in sodelovanja z vsemi narodi, ki se b.p» 
rijo za'boljše in 'srečnejše življenje, v vse‘napore, ki jih naša 
država in narodi po svetu vlagajo za obrambo miru in odstra
nitev vojne kot sredstva v mednarodnih odnosih, je Titovo živ
ljenje postalo za nas sinteza naprednih teženj revolucionarnih 
rodov in simbol zavestnih borcev za velike ideje človečanstva 
in socializma.«

Po tajnih volitvah je predsednik skupščine razglasil re
zultate: v

Za tovariša Tita je glasovalo 665 navzočih poslancev in s tem 
Potrdilo enotno mnenje in željo vseh naših delovnih ljudi, da bi 
Tito ponovno postal predsednik republike.

Zatem je zvezni poslanec Jakov Blaževič v imenu 40 po
slancev in na predlog zveznega odbora SZDLJ predlagal za 
Podpredsednika republike zveznega poslanca Aleksandra Ran- 
koviča. Zanj so poslanci glasovali z dviganjem rok. Izvoljen je 
bil soglasno s- 665 glasovi.

Predsednik zvezne skupščine Edvard Kardelj je potlej na 
osnovi volilnega rezultata in ustreznega člena zvezne ustave 
v imenu skupščine slovesno proglasil Josipa Broza-Tita za pred
sednika SFRJ. Zaprosil je predsednika republike, naj poda sve
čano izjavo. Predsednik Tito je stopil na govorniški oder. Ne
nadoma je v skupščini nastala tišina in v svečanem vzdušju je 
tovariš Tito podal svečano izjavo, nakar se je zahvalil za iz- 
yolitev in spregovoril poslancem o osrednjih nalogah skupščine 
ib naše skupnosti v prihodnjem obdobju.

Po govoru tovariša Tita je Edvard Kardelj na osnovi volil- 
bega rezultata in ustreznega člena zvezne ustave slovesno pro
glasil Aleksandra Rankoviča za podpredsednika SFRJ.

Na sobotnih popoldanskih ločenih sejah zborov zvezne skup
ščine so verificirali poslanske mandate, izvolili predsednike in 
Podpredsednike ter sprejeli začalne poslovnike.

Posamezne zbore skupščine bodo v prihodnji mandatni dobi 
Vodili: -

zvezni zbor: Mijalko Todorovič (podpredsednik Sergej Krai
gher); zbor narodov: Ljupčo Arsov; gospodarski zbor: Osman 
Narabcgovič (podpr. Vojo Skendžič); kulturno-prosvetni zbor: 
Nikola Sekulič (podpr. Nada Manojlovič); socialno-zdravstveni 
zbor: Olga Vrabič (podpr. dr. Radivoje Berovič); organizacijsko- 
Politični zbor: Krsto Popivoda (podpr. dr. Aleksandar Hristov). 
~ajništvo skupščine bo vodil Milenko Kangrga.

Zvezni zbor je izvolil na predlog komisije za volitve in ime- 
bovanja zvezne skupščine tudi svoje stalne odbore in komisije; 
badalje še zvezni izvršni svet, sodnike ustavnega sodišča in 
bbenoval zvezne funkcionarje.

Za predsednika zveznega izvršnega sveta je zvezni zbor iz- 
v°lil na predlog predsednika republike Petra Stamboliča, in 
ba njegov predlog za podpredsednika: Borisa Kraigherja, Miloša 
"tiniča in Veljka Zekoviča, ter za člane: Jakova Blaževiča, Avda 
Suma, Radojko Katič, Milutina Moračo, Svetislava Stefanoviča, 
"torka Temeljkovskega, dr. Jožeta Brileja in Fadila Hodžo.

Za zveznega državnega sekretarja za narodno obrambo je 
6J imenovan Ivan • Gošnjak, za zveznega državnega sekretarja 
Za zunanje zadeve pa Koča Popovič. Oba sta člana ožjega se- 

ZIS. Člani ZIS po položaju pa so še: sekretar ZIS dr. 
rjblivoje Rukavina, zvezni sekretarji, in sicer: za industrijo — 
U.hp Rajkovič, za promet in zveze — Marin Cetinič, za delo — 
disto Džunov, za zunanjo trgovino — Nikola Džuverovič, za 
'nance — Kiro Gligorov, za kmetijstvo in gozdarstvo — Jože 

■"bgolič, za trgovino — Dragutin Kosovac, za notranje zadeve 
U" Vojin Lukič, za zdravstvo in socialno politiko — Moma Mar
inič, za proračun in organizacijo uprave — Zoran Polič, za 
Pravosodje — Arnold Rajh, za informacije — Vilko Vinterhal- 

-er’ za prosveto in kulturo — Janez Vipotnik, za splošno gospo
dke zadeve — Hakija Pozderac, za zakonodajo in organiza- 
do — Trajče Grujovski, predsednica komiteja za turizem — 
bka Kufrin in generalni direktor zveznega zavoda za gospo
sko planiranje — Nikola Minčev.
. v zvezno ustavno sodišče je zvezni zbor izvolil: za predsed- 

Uka Blažo Jovanoviča, za sodnike pa: Aleša Beblerja, Nado 
»ozinovič, Josipa Cazija, Asena Grupčeja, Brano Jevremoviča, 
ujketa Maglajiča, Jerka Radmiloviča, Vladimirja Simiča, Ni- 

10 Srzentiča in Iva Stmariča.

Predsednik Tito podpisuje po izvolitvi svečano izjavo na seji zvezne skupščine
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AMORTIZACIJA
IN ZDRUŽEVANJE SREDSTEV
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1 Pred nekaj tedni smo v našem listu že kritično g 
1 obravnavali prve predloge in stališča iz sedanjih |
I razprav glede nameravanih sprememb v režimu 1
1 amortizacije. O teh predlogih bodo sicer dokončno jj
1 odločali novi skupščinski organi šele jeseni, zaradi |
I česar za sedaj še ni mogoče napovedati kaj bolj gj
1 določnega o tem, kakšna bosta vsebina in obseg 1
g sprejetih sprememb. Ne glede na to pa lahko ven- |
J darle ponovno ugotovimo, da dolgoletna prizade- J
1 vanja kolektivov za zvišanje amortizacijskih sto- |
| penj niso bila zaman, saj vse bolj prevladuje mne- |
g nje, da je končno treba tudi amortizacijo prilago- g
| diti realnim potrebam reprodukcije v proizvodnji. 1
1 S temi spremembami glede višine in oblikovanja |
i amortizacije pa bo rešen le del vseh problemov — g
1 ostaja namreč še vrsta vprašanj o potrošnji amorti- g
1 zacijskih sredstev za obnovo oziroma razširitev 1
| osnovnih kapacitet našega gospodarstva. Teh vpra- |
g šanj pa se sedanje razprave v glavnem lotevajo.

In vendar postaja amortiza
cija vse pomembnejši vir inve
sticijske porabe naših kolekti
vov že sedaj, ko niti še ni pri
šlo do sprememb in liberaliza
cije pri njenem oblikovanju. 
Akumulativnost podjetij se nam
reč zaradi porasta poslovnih 
stroškov zelo hitro znižuje, hkra
ti pa so iz leta v leto višje druž
bene dajatve od skladov. Skladi 
podjetij so se zato v zadnjih le
tih že zelo skrčili. V slovenski 
industriji so bila n. pr. lani sred
stva skladov, ki ostanejo podjet
jem, kar za dobro sedmino niž
ja kot leto poprej, če pa upo
števamo obračun po vnovčeni 
realizaciji, znaša to znižanje 
skoraj četrtino. Od skoraj 5%, 
kolikor je odpadlo celotnega do
hodka na sklade v letu 1961, se 
je lani delež znižal na komaj 
3,8 %. Še posebno občutno so se 
znižala sredstva poslovnega skla
da, ki bodo tako krila komaj

45 % vseh letošnjih odplačil 
kreditov za osnovna in obratna 
sredstva. To pa pomeni, da je 
pravilna politika pri uporabi 
amortizacije za investicije v 
osnovna' sredstva postala živ
ljenjskega pomena za nadaljnji 
obstoj in razvoj podjetja, saj 
sredstva lastnih skladov zadošča
jo komaj za najnujnejše potrebe 
družbenega standarda in za od
plačilo manjšega dela anuitet. 
Na posojila iz družbenih inve
sticijskih skladov pa podjetje 
pri svojem ' razvoju skoraj ne 
more več računati, saj so ta sred
stva namenjena v glavnem za 
nekatere najvažnejše objekte.

Po sedanjih predpisih smejo 
podjetja amortizacijo razen ti
ste, ki je blokirana prve tri me
sece, in tiste, ki ne pripada po
slovnemu skladu, uporabljati 
tako za financiranje investicij v 
osnovna sredstva kot za kritje 
obratnih potreb, za odplačilo

anuitet za vsa poslovna 'sred
stva itd. Takšna široka uporaba 
amortizacije na splošno ustreza 
gospodarskim organizacijam, saj 
lahko bolj gibčno gospodarijo š 
svojimi poslovnimi sredstvi. Ce. 
podjetje povečuje proizvodnjo 
ne da bi povečalo kapacitete, po
trebuje več obratnih sredstev. V 
tem primeru lahko z amortiza
cijo, ki je torej trenutno ne rabi 
za investicije, nabavlja surovi
ne, material, finansira nedokon
čano proizvodnjo, kupce itd. Ko 
pa namerava investirati, najame 
pri banki kredit za obratne po
trebe, sprosti v obratnih sred
stvih vezano amortizacijo in z 
njo nabavlja potrebna osnovna 
sredstva. Podjetje je vsekakor 
zaradi takega rgžima nekoliko 
manj odvisno od muhavosti na
še politike kreditiranja obrat
nih sredstev, saj lahko del svo
jih obratnih potreb krije z last
nimi sredstvi, ki jih oblikuje iz 
amortizacije. Uporaba amortiza
cije za obratne potrebe pa je tu
di nekoliko cenejša od najema
nja bančnih kreditov, saj so 
obresti praviloma nekoliko niž
je, pa tudi bančne provizije ni 
treba plačevati.

Iz tega bi bilo mogoče skle
pati, da ni niti načelnih niti 
praktičnih razlogov za kakršne
koli spremembe glede tako spro
ščene uporabe amortizacijskih 
sredstev. Zato so tudi predlogi 
za omejitve dokaj liberalnega 
režima uporabe amortizacije za
enkrat še razmeroma osamljeni, 
če pa še že pojavijo, jih navad
no hitro zavržemo iz bojazni, 
da ne "bi vplivali na zoževanje 
poslovnosti gospodarskih orga
nizacij.

'Vendar pa zaradi tako spro
ščenega režima uporabe amor
tizacije vse prevečkrat, pozablja
mo, da so amortizacijska sred
stva pravzaprav denar, name
njen za končno potrošnjo, torej 
za investicije v osnovna sred
stva. Če ta denar trenutno upo

rabljamo za kritje tekočih po
treb proizvodnje, torej za obrat
na sredstva, s tem nismo razši
rili možnosti njegove uporabe, 
ampak smo jih dejansko zožili. 
S takšno uporabo smo namreč 
odtegnili del sredstev, sposobnih 
za investicijsko potrošnjo, iz 
sfere končne potrošnje in jih 
uporabili za potrebe, ki bi se mo
rale kriti iz sredstev, namenje
nih za tekočo skrbo proizvod
nega procesa s potrebnimi obrat
nimi sredstvi. V podjetjih sicer 
posledice takšne uporabe amor
tizacije niso neposredno eko
nomsko negativne, vendar pa 
zaradi tega nastaja cela vrsta 
težav pri izvajanju investicijske 
politike širših gospodarskih 
skupnosti.

Uporaba amortizacije za in
vesticije v osnovna sredstva je 
v bistvu zelo podobna uporabi 
hranilnih vlog občanov. Neka
teri svoje prihranke nalagajo pri 
banki, ker jih pač trenutno ne 
potrebujejo. Drugi pa imajo 
prav v tem času večje potrebe 
od sredstev in zato najamejo pri 
banki potrošniške kredite. Če ne 
bi bilo potrošniških kreditov, bi 
nalaganje prihrankov občanov pri 
bankah nujno povzročilo zastoje 
pri realizaciji potrošnega blaga, 
saj bi se blago pojavljalo na trgu, 
sredstva, namenjena za nakup 
tega blaga pa bi ležala neizkori
ščena pri bankah. Tako pa ban
ke odigrajo s svojo kreditno po
litiko pomembno vlogo pri pre
livanju sredstev od tistih, ki jih 
ne potrebujejo, na tiste, ki jih 
rabijo, zaradi česar se lahko tu
di proizvodnja potrošnega blaga 
odvija brez zastojev. Kreditira
nje iz sredstev hranilnih vlog pa 
je možno zato, ker se nikoli ne 
zgodi, da bi vsi varčevalci na
enkrat dvignili svoje prihranke. 
Nekateri jih namreč vlagajo, 
drugi pa jih dvigajo, stalno pa 
ostane določen del prihrankov 
v banki nedotaknjen. Iz teh 

(Nadaljevanje na 2. strani)



PO L E Ml K A

Ustava predvideva sprejetje statutov v vseh gospodar
skih organizacijah. Z njimi moramo urediti notranjo or
ganizacijo podjetja, delokrog in odgovornost organov 
samoupravljanja, način poslovanja, delovne in druge 
odnose, pravice in dolžnosti članov kolektiva in podobne 
zadeve.

Iz obsega snovi je razvidno, da izdelava statuta ne bo 
lahko opravilo, kajti ureditev notranje organizacije in 
vseh drugih odnosov zahteva temeljito reorganizacijo ce
lotnega našega delovanja in to prej, preden sprejmemo 
statut. To nas obvezuj?, da moramo z delom na tem pod
ročju pričeti takoj, čeprav rok za sprejetje statuta ni 
določen.

Pristop k delu mora biti načrten, organiziran in kolek
tiven; statut zahteva veliko strokovne in še več politične 
odgovornosti. Zato to opravilo ne moremo prepustiti zgolj 
neki strokovni ali podobni komisiji. Ce bi se s tem zado
voljili, bi to pomenilo podpirati neke vrste birokratsko 
težnjo in bi tudi vsebina vsekakor imela takšno obeležje. 
Tu pa je potrebna podrobna analiza obstoječega stanja 
in aktivnost ter potrpljenje Vseh obstoječih organov, 
služb ter organizacij in močna koncentriranost vseh stro
kovnih in političnih sil v podjetju pri oblikovanju naj
boljših stališč o vseh problemih. Seveda moramo stališča 
oblikovati tako, da bodo v skladu z družbenim razvojem 
in danimi pogoji. Tedaj tudi pravno formuliranje princi
pov in stališč ne bo naletelo na nobene težave. Problemov, 
ki terjajo podrobno analizo in bolj primerno rešitev, v 
podjetju ni malo, nasprotno, prav v tem obdobju smo 
priče vedno večjim problemom. Nekateri so zelo očitni, 
nekateri bolj prikriti. Toda eni in drugi imajo neposreden 
ali posreden vpliv na boljšo oziroma bolj slabo dejavnost 
in aktivnost celotnega kolektiva pri reševanju in izpol
njevanju vsakodnevnih in perspektivnih nalog in obvez.

VLOGA
VODILNIH
OSEB

Na osnovi teh ugotovitev bi načel problem, za katere
ga smatram, da je potreben obravnave in bolj podrobne 
analize, ker po mojem mišljenju predstavlja resno oviro 
pri poglabljanju in krepitvi delavskega samopravljanja. 
Problem se nanaša na odnose med osebami na vodilnih 
mestih na eni strani in organi samoupravljanja na drugi 
strani, na vlogo in delokrog dolžnosti in pravice oziroma 
koordinacije dela med njimi.

Zakaj načenjam ta problem? V glavnem zato, ker so 
ti odnosi tudi sedaj grajeni na osnovah neposredne de
mokracije, pa navzlic temu prihaja do trenj in sporov 
med njimi. To je dokaz, da odnosi niso urejeni, še manj 
pa pravilno opredeljene naloge v zvezi z upravljanjem, 
vodenjem in izvrševanjem. Na tem področju je še vedno 
toliko različnih mnenj in »teorij«, da pri aktivnosti skoraj 
v nobenem primeru ni zadovoljive enotnosti in skladnosti 
z družbenimi spremembami. Kje je vzrok tem ugotovi- 
tvam? Po mojem mišljenju v tem; ker organizacija pod
jetja izhaja iz dveh organizacij: organizacije proizvodnje 
po linijskem sistemu in organizacije delavskega samo
upravljanja. Po svojem bistvu sta si obe organizaciji 
dokaj nasprotni. Prva je strogo linijska ter vodena na 
načelih podrejenosti oziroma nadrejenosti, druga pa ne 
pozna nadrejenosti in podrejenosti, temveč je v bistvu 
globoko demokratična. Zato je tudi funkcija direktorja in 
obratovodij bila v tem, da je te v bistvu nasprotne orga
nizacije povezoval in usklajeval njihove odnose. To ni 
bilo enostavno niti prijetno. Zato je tudi uspeh različen. 
Nekje so bolj uspeli, nekje manj, po vsej verjetnosti pa 
brez težav in sporov ni šlo nikjer. Pogostokrat je zaradi 
formalizma v predpisih prišlo do raznih oblik samovolje, 
kršenja principov demokratičnega samoupravljanja, zlo
rabe pravic' in podobno. Povodi za družbene spore so bili 
pogosto obojestranski. Kajti pri osebah na vodilnih me
stih in strokovnjakih je prevladovalo mnenje, da je or
ganizacija proizvodnje in poslovanja v glavnem domena 
le-teh, organi samoupravljanja pa se niso zadovoljevali 
na zreduciranih ekonomsko-političnih funkcijah in so ve
dno bolj posegali tudi na področja proizvodnje, poslova
nja in raznih služb.

Ta mnenja, ki bazirajo na centralističnem sistemu vo
denja, so zaradi dolgoletne tradicije že nekako privzgoje
na v naših glavah. Le s težavo se umikajo novim prin
cipom razvijajoče se demokracije in samoupravljanja, ki 
načelno ne dopuščajo delitev proizvajalcev v podrejene 
in nadrejene. Proizvajalci v svojem bistvu postanejo in 
so tudi upravljavci. Tu morajo prevladovati naravni 
družbeni odnosi. Organi samoupravljanja nimajo samo 
pravice do upravljanja, nasprotno postanejo v celoti od
govorni za vse poslovanje, tako pri proizvodnji, kakor 
pri delitvi.

S tem pa se bistveno menja tudi vloga obratovodij in 
direktorjev. Ce so te osebe na eni strani za svoje celo 
odgovorne kolektivu, katerega zastopajo, po drugi strani 
pa družbeni skupnosti, ki ima tudi višje interese, potem 
je prav. da se tem osebam v novem statutu opredeli 
mesto, vloga oziroma funkcija. Morda ne bo narobe, če 
rečem, da je mesto obratovodij in direktorjev v organih 
samouprave. Oni bi morali biti dejansko izvršilni organ 
delavskega samoupravljanja in za svoje delo bi morali 
odgovarjati predvsem organom samoupravljanja v obratu 
oziroma podjetju. S tem bi obdržali zgolj strokovno funk
cijo in funkcijo usklajevanja. To pa bi povečalo njihovo 
odgovornost. Delo, znanje in sposobnost bi preverjali po 
kolektivu od spodaj in ne po nekih drugih kriterijih in 
merilih, ki so odmaknjeni od kolektiva.

To pa bi pomenilo tudi začetek likvidacije notranjih 
nasprotij, odpravo anarhije in nedgovornosti ter sprosti
tev oziroma debirokratizacijo aparata tako v obratih ka
kor v upravi. Ce pomeni to korak naprej pri našem delu 
in razvijanju družbenih odnosov na višjo raven, potem 
je prav, da statut to uredi. Zato je nujno, da pričnemo 
takoj z oblikovanjem stališč. Pri tem pa naj bi sodeloval 
ves kolektiv. ZVONE LABURA

Pod udarom ekonomike
Čeprav zakoni ekonomike v našem sistemu še ne de

lujejo v vsej svoji zakonitosti, pa v zadnjem času le opa
žamo, da so nekatera manjša, slabo organizirana podjet
ja že prišla pod udar ekonomike. Njihove zaloge so tako 
občutno narasle, da so postala nelikvidna. Večino teh 
podjetij bodo rešile priključitve k večjim, bolje organi
ziranim podjetjem. Za marsikatero podjetje bo tudi v 
bodoče rešitev v priključitvi, v specializaciji, v boljši 
organizaciji. Vprašanje pa je, če lahko podjetja igrajo 
samo na to karto. Po vsej verjetnosti bodo tudi delovni 
kolektivi čedalje bolj neradi sprejemali v svoje okrilje 
delovne organizacije, ki so si z nesmotrnim gospodarje
njem nakopale velike izgube in jih bodo morali pokri
vati iz svojega dohodka. Na kratko si oglejmo nekaj 
značilnih primerov podjetij, ki so zašla v gospodarske 
težave.

ZGREŠENE
REKONSTRUKCIJE

V času, ko so občine hotele 
imeti še večje tovarne (kajti 
vse te zgodbice so posledica 
takega hotenja), so se tudi v 
Ljutomeru in 'Lenartu odločili 
za rekonstrukcijo v tovarni us
nja. V obeh tovarnah so torej 
povečali obseg proizvodnje, ka
kršno so pač imeli. Ker pa je 
tržišče potrebovalo vedno manj 
njihovih proizvodov, sta bila 
oba delovna kolektiva obsojena 
na proizvajanje za zalogo. Dru
gače si nista mogla pomagati, 
ker sta porabila vsa svoja sred
stva za rekonstrukcijo, ker sta 
najela kredite, ki sta jih potem 
pač morala odplačevati. Ce bi 
pa hotela preusmeriti proizvod
njo, bi potrebovala sredstva za 
nove investicije. Edini izhod je 
torej bil: sprijazniti se z. dej
stvom, da je vedno manj sred
stev za osebne dohodke, skla
dov pa sploh nista mogla 
ustvarjati.

Oba kolektiva je rešil likvi
dacije usnjarski kombinat »Ko- 

■ nus« iz Slovenskih Konjic, ki 
je potreboval več prostora za 
proizvodnjo. V svojih utesnje
nih prostorih namreč ni mogel 
izvesti specializacije. Sreča za 
oba delovna kolektiva pa je 
bila predvsem v tem, da je 
kombinat imel dovolj sredstev 
za investicije, ki so bile po
trebne v obeh tovarnah.

TVEGANA GARANCIJA
Medtem ko sta se občini Lju

tomer in Lenart iznebili težav 
s tovarnami, ki sta ostali brez 
perspektive, pa se je v občini, 
Brežice zrušilo vse breme pod
jetja »Vino Brežice« na občino. 
To podjetje je namreč gospo
darilo že z milijardami in je 
poslovalo že v večjem delu dr
žave in s tujino na videz zelo 
uspešno. Toda v resnici se je 
reševalo s krediti, ki so mu bili 
potrebni, če je hotelo poslovati. 
Veliko sredstev je namreč ime
la ta gospodarska organizacija 
v zalogah, še več pa je imela

dolžnikov. Razen tega pa so 
strokovnjaki ocenili, . da vred
nost blaga v zalogah ni tolikš
na, kolikršna je prikazana po 
knjižbah, in da veliko dolžni
kov nikdar ne bo poravnalo 
svojih dolgov.

Nenadoma so odkrili ogromne 
izgube.

Občina, ki je verjela v solid
nost gospodarjenja podjetja 
»Vino Brežice«, je v želji, da bi 
razvoj, tega »idočega« podjetja 
še pospešila, dajala garancijo za 
garancijo in tako nakopičila 
svoje obveznosti do banke do 
četrtine milijarde. Ko pa je 
banka uvidela, da ni znakov, da 
bi bilo podjetje sposobno po
ravnati svoje dolgove z odpla
čevanjem anuitet, je opozorila 
občino na njene obveznosti, ki 
izhajajo iz garancij. Za občino 
je bila edina rešitev v odločitvi 
za likvidacijo gospodarske or
ganizacije. Zahtevala je torej 
ustrezni postopek, ki je v 
teku...

Ostaja le še upanje, da bo 
katero od večjih sorodnih pod
jetij zaradi tržišča, ki si ga s 
tem lahko razširi, prevzelo to 
podjetje z delno ali celotno pa- 
sivo. Toda to je le rahlo upa
nje!

PREVELIK SKOK
Podobno kot je težilo podjet

je »Vino Brežice« za velikim 
obsegom poslovanja, se je tudi 
podjetje »Sijaj« v Hrastniku, 
spodbujano od občine, želelo v 
najkrajšem času preleviti iz 
majhne obrtne delavnice v ve
liko podjetje z že povsem indu
strijskim načinom proizvodnje. 
Tudi to podjetje je najemalo 
kredite za vsako ceno in šlo 
celo tako daleč, da si je za 
gradnjo novih prostorov in na
bavo nove opreme izposodilo 
sredstva, ki so bila zbrana za 
gradnjo kulturnega doma. Ob 
tem pa so vsi skupaj pozabili 
na kadre, ki jih sploh niso pri
pravljali. Tako se je zgodilo, da 
smo ob uvedbi prisilne uprave 
podjetja slišali ugotovitev, da

je povprečje izobrazbe tega de
lovnega kolektiva manjše kot 
pa ga zahteva osemletka.

Ob tem je povsem razumlji
vo, da delovna organizacija ni
ma urejenih notranjih odnosov, 
niti nagrajevanja, niti samo
upravljanja. Ob tem je razum
ljivo zopet to, da so se nakopi
čile takšne zaloge polizdelkov, 
ki presegajo tretjino vrednosti 
vse proizvodnje. Od kot naj 
potem sploh vzamejo sredstva 
za odplačevanje kreditov? Sicer 
si pa s tem vprašanjem niso 
delali velikih preglavic. Zdaj 
razmišljajo že o tem, da bi to 
podjetje priključili k steklarni- 
kot samostojno ekonomsko eno
to, ki bi proizvajala samo raz- 
svetljavna telesa kot glavni del 
proizvodnje.

VARČEVANJE Z GOLJUFIJO
Podobno neurejenost, so za„- 

sledili v zadnjem času tudi v 
tekstilni tovarni v Ptuju. Raz
lika je bila le v tem, da je tam
kaj odločal .o vsem le direktor, 
medtem ko so v »Sijaju« direk
torje nenehno menjavali.

Ena izmed zamisli direktorja 
je privedla to tekstilno tovarno 
na rob propada. To je bila prav
zaprav majhna goljufija, kakrš
ne so počenjali nekoč manjši 
podjetniki. Namesto da bi pro
izvajali po zahtevah JUS, so 
gostoto vlaken zmanjšali, da bi 
potem s škrobljenjem pridobili 
zahtevano težo proizvedenega 
blaga, Ker pa kupci triku niso 
nasedli, so se zaloge močno po
večale in znašajo skupaj z ne
izterjanimi dolgovi več ko tre
tjino vrednosti proizvodnje.

Od tod do minimalnih oseb

nih dohodkov je bil le majhen 
korak. Kljub vsemu pa niso 
iskali rešitve. Čeprav je bila 
občina pripravljena poiskati 
sredstva za nakup nekega stro
ja, ki jim pomeni rešitev ozke
ga grla v proizvodnji, nihče ni 
naredil zahtevanih izračunov, 
ki naj bi dokazovali vrednost 
tega stroja za uspeh proizvod
nje. Zgodilo pa se je tudi to, 
da je tovarna proizvajala tisto, 
kar komerciala ni naročala, ker 
ni ugotovila možnosti prodaje 
— samo zaradi tega, ker so na
bavili pač takšne surovine.

Tudi tukaj vidijo rešitev v 
fuziji z Mariborsko tekstilno 
tovarno.

NAMESTO KONCA
Čeprav se zdi, da je priklju

čitev slabe gospodarske organi
zacije k dobri, pozitivna rešitev 
in da je to, kot menijo po ko
munah, pač oblika integracije, 
pa je to vendarle rešitev, ki ne 
temelji na gospodarjenju, tem
več na socialnem čutu. Končno 
je to vendarle izhod iz zadrege, 
zlasti če gre samo za interes 
slabe gospodarske organizacije. 
Tudi to je torej oblika sanira
nja, ki se doslej še nikdar ni 
pokazalo zelo učinkovito za na
daljnje in skrbnejše gospodar
jenje v prizadetih podjetjih.

Ugotavljamo torej, da so spo
znanja, kako ne smemo gospo
dariti, včasih zelo draga. Ali se 
bomo iz njih naučili, da je tre
ba nad gospodarjenjem stalno 
bedeti, da je treba nenehno 
analizirati tako proizvodnjo kot 
kot tržišče, da ne bodo več do
bri gospodarji plačevali tujih 
napak?

Upravniki počitniških domov na Koprskem so letos s preskrbo 
sadja in zelenjave prvič zadovoljni, vsaj tako pravijo. Kmetijska 
zadruga iz Lucije je namreč občutno povečala svoje nasade povrt- 
nin, tako da bo lahko krila v letošnji sezoni vse potrebe s svojimi 

pridelki. Foto: M. ŠPAROVEC

AMORTIZACIJA
IN ZDRUŽEVANJE SREDSTEV

(Nadaljevanje s 1. strani) 
sredstev je mogoče odobravati 
kredite, pa kljub temu banka 
nikoli ne zaide v položaj, da ne 
bi mogla izplačevati hranilne 
vloge, ki jo želi varčevalec dvig
niti.

Podoben bi bil položaj tudi 
glede amortizacije in sploh skla
dov podjetij, namenjenih za in
vesticije, če ne bi amortizacije 
uporabljali za obratna sredstva. 
Nekateri kolektivi bi sredstva 
nalagali pri banki, drugi bi do
bivali kredite, tretji pa bi in
vestirali lahko že samo z upo
rabo lastnih prihranjenih sred
stev iz preteklih let. Investicij
ska sredstva bi bila v danem 
trenutku najbolj racionalno iz
koriščena in stalno v obtoku, 
uporabljala pa bi se v skladu s 
svojim osnovnim namenom, t. j. 
za investicije v osnovna sred
stva. Značilnost vsega tega pa 
bi bil bančni avtomatizem: pre
livanje sredstev bi potekalo av
tomatično po bančnih kanalih, 
vsako podjetje bi lahko svoja 
sredstva potrošilo tedaj, ko jih 
potrebuje, odpadle bi vse kam
panjske akcije združevanja 
sredstev in prepričevanja ko- 
kolektivov, naj žrtvujejo nekaj 
lastnih sredstev za splošni bla
gor. Pravice kolektiva glede raz
polaganja s sredstvi bi ostale 
neokrnjene, poslovne banke pa • 
bi vendarle lahko izvajale dokaj 
samostojno politiko usmerjanja 
investicij, saj bi prosta sredstva 
nalagala samo tam, kjer bodo

dosegla največji učinek in bodo 
tudi pravočasno vrnjena. Ban
ka bi iz distributerja sredstev 
postala samostojna gospodarska 
organizacija z vsemi pravicami 
in polno odgovornostjo za zau
pana sredstva, saj bi se morala 
boriti za pravilen plasma svojih 
sredstev.

Seveda pa tudi pri takem re
žimu prelivanje prostih investi
cijskih sredstev ne bi odpadla 
aktivna vloga bank pri pridobi- 
vaniu dodatnih sredstev za in
vesticije v osnovna sredstva. 
Banke bi se morale tudi v bodo
če s posameznimi podjetji do
govarjati o načrtnem vlaganju 
sredstev — n. pr. če podjetje 
nekaj let nalaga sredstva in se 
obveže, da jih pred potekom do
govorjenega roka ne bo dvig
ni^?: k.° banka pozneje odobrila 
podjetju potrebno posojilo za 
rekonstrukcijo itd. V tem času 
bi se lahko podjetje temeljito 
pripravilo na investicijo, prou
čilo vse okoliščine, izdelalo vse 
načrte itd., zaradi česar bi bila 
lahko investicija zelo poceni, hi
tro končana in visoko rentabil
na. Vendar pa bi bila tudi za 
taksno aktivnost bank tipična 
popolna poslovnost brez vsakih 
nepotrebnih administrativnih in 
subjektivnih posegov in prepri
čevanj.

Sedanji režim investicij pa je 
seveda bistveno drugačen. V na
šem gospodarstvu je cela vrsta 
investicijskih potreb, ki so nuj
ne za nemoteni nadaljnji razvoj.

Te ključne potrebe krijemo s 
sredstvi družbenih investicijskih 
skladov, kamor morajo podjetja 
vplačevati vrsto prispevkov v 
obliki obveznih davščin. Podjet
jem ostaja vse manj sredstev, 
zaradi česar tudi potrebujejo ce
lo za manjše investicijske nalož
be posojila iz družbenih sred
stev. Pritisk na sklade je vse 
večji, zato pa se tudi vedno 
bolj zaostrujejo instrumenti zbi
ranja sredstev za te sklade. Ko 
instrumentov že ni mogoče še 
bolj zaostriti, ker bi delitev po-, 
stala s tem že povsem nestimu
lativna, začnemo iskati druge 
načine za mobilizacijo trenutno 
neizkoriščenih sredstev v gospo
darstvu, s čimer skušamo omo
gočiti graditev tistih objektov 
oziroma rekonstrukcijo tistih 
podjetij, ki so v danem trenutku 
ekonomsko najugodnejši. Pod
jetja pa v glavnem prostih sred
stev nimajo, saj s sredstvi, ki so 
sicer po svojem osndvnem na
menu investicijska, krijejo po^ 
trebe svojega tekočega poslova
nja. Zato je treba kolektive pre
pričevati, naj se odrečejo delu 
lastnih sredstev, jih nalože pri 
banki in s tem omogočijo ures
ničitev zamišljene investicijske 
politike v širših okvirih. Kolek
tivi seveda takšnim neekonom
skim akcijam niso preveč na
klonjeni, saj bi morali najema
ti pri banki kratkoročne kredi
te, če bi hoteli sprostiti svoja 
vezana investicijska sredstva in 
jih vpisati v obveznice. Zato so
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vse takšne, akcije združevanja 
sredstev povezane sicer z veli
kimi napori, vendar pa njihov 
ekonomski učinek navadno ni 
posebno velik, saj so zbrana 
sredstva premajhna, da bi de
jansko lahko pomenila učinko
vit poseg v investicijsko gradi
tev. Ker je tako, dobivajo vse 
večjo veljavo glasovi, da je še 
najprimernejši način združeva
nja sredstev zaostritev instru
mentov ali uvajanje raznih ob
veznih . rezerv, s čimer se zača
rani krog prostovoljno — pri
silnega združevanja poveča še za 
en obrat.

To pa pomeni, da režim upo
rabe amortizacijskih sredstev za 
kritje tekočih potreb proizvod
nje vendarle ni tako zelo idea
len, kot kaže na prvi pogled. 
Posledice so v bistvu zelo dalj
nosežne, saj 1 vplivajo tako na 
tempo in racionalnost investicij
ske graditve, kot tudi posredno 
na politiko in instrumentarij de
litve dohodka. Hkrati pa tak 
režim tudi preprečuje zdravo 
delovanje bančnega mehanizma 
in tisto stopnjo prelivanja raz
položljivih sredstev, ki je v vsa
kem gospodarstvu nujno potreb
na. Zaradi tega bo treba v seda
njih pripravah za spremembo
režima amortizacije posvetiti po
sebno pozornost tudi režimu 
njene uporabe in uveljavitvi 
takšne rešitve, ki bodo' prispe
vale k ekonomsko najučinkovi
tejšim rezultatom tudi na tern 
področju. S-



MsMIZACIJA TRGOVINE 
zahteva ustrezne pogoje

O tem, ali naj bo trgovina v 
naših pogojih akumulativna ali 

je bilo že vrsto razprav. Ne
izpodbitno pa je dejstvo, da se 
trgovini postavljajo naloge, ki 
Jih mora izvrševati. In če jih 
°aj izvršuje, mora imeti oziro- 
hia mora ustvariti za to potreb- 
na sredstva. Pomanjkanje teh 
Pa se ne kaže zgolj v premajh
ni* kapacitetah, temveč tudi v 
organizacijskih pomanjkljivo
stih in napakah, predvsem pa 
v tehniki poslovanja.

Promet v trgovini se iz leta 
v leto veča. To je dejstvo, ki 
Oam je prešlo'že v navado, in 
zato pogosto merimo uspeh 
Podjetja že po porastu prometa. 
Pri vsem tem pa pozabljamo na 
vse druge osnovne elemente, ki 
Poslovanje določajo, sestavljajo 
*n mu dajejo pravo oceno. Res 
je, da je višja realizacija delo
ma posledica višjih cen, vendar 
js promet dva do trikrat višji 
°d porasta indeksa cen. Če pri 
tem upoštevamo, da je zvišanje 
števila zaposlenih v enem letu 
sorazmerno majhno, da kapaci
tete prodajnih prostorov ne ra
stejo v ustreznem sorazmerju 
m da niti tehnična oprema ne 
vpliva bistveno na storilnost 
dela, je jasnq, da je promet na 
enega zaposlenega že zdavnaj 
Presegel mejo zmogljivosti dela. 
^se to negativno vpliva na 
kvaliteto dela, povzroča pogo
ste napake, zlasti pa vzbuja pri 
Potrošnikih negodovanje zaradi 
slabe postrežbe.

Pri ugotavljanju objektivnih 
einiteljev, ki vplivajo na delo 
trgovine, pa tudi ne smemo 
Prezreti subjektivnih faktorjev, 
napak, ki izhajajo od ljudi in 
njihovega načina dela. In teh 
ni malo.

Pogosto se na primer pojav
ljajo nesporazumi in ostre raz- 
Prave med industrijo in trgo
vino. Industrija najpogosteje 
°čita trgovini, da noče kupovati 
njenih proizvodov in tako duši 
Proizvodnjo. Trgovina pa se 
Prani, da še marsikaj, kar pro- 
izvede naša industrija, ne gre 
v prodajo, in da bi bil zelo 
slab trgovec tisti, ki ne bi ho
tel kupiti od proizvodnje blaga, 
katerega trg zahteva in ki gre 
dobro v denar.

Pri obravnavanju tega vpra
šanja pa ne smemo mimo ne
katerih ugotovitev, ki bistveno 
yPlivajo na poslovanje. Podatki 
^ Prvih mesecev letošnjega leta 
kažejo, da so v nekaterih pa
nogah trgovine dosegli koefi- 
clent obračanja tudi nad 20, le 
tedko pa pod 10. To pa zgo- 
v°rno dokazuje, da je tako po
slovanje nenormalno, da kvar
en vpliva na zaloge in izbiro 
. mga, da o standardnih zalogah 
*n sezonskem blagu sploh ne 
htoremo govoriti. 2e ugotovitev, 
da naša trgovina nima pose- 
z°nskih razprodaj nekaterih 
Vrst blaga, kaže, da tu nekaj ni

redu, da bo treba marsikaj 
sPremeniti in dopolniti.

Za družbene dajatve, stro
ke poslovanja in druge potrebe

trgovine ustvarja trgovina po
trebna sredstva. Od možnosti 
ustvarjanja teh sredstev in na
čina razporeditve teh sredstev 
pa je odvisno celotno delo pod
jetja. Stroški poslovanja rastejo 
iz leta v leto, zlasti tisti, na 
katere podjetja sama nimajo 
nobenega vpliva. Stroški banč
nega poslovanja z obrestmi so 
gotovo najmočnejša postavka 
poleg stroškov PTT prometa, 
najemnin, raznih previsokih 
članarin in drugih obveznosti. 
Z določitvijo marže trgovini se 
je razpon v nekaterih strokah 
ustalil, pri drugih ga pa sploh 
ne dosega. 2e primerjava med 
bančnimi obrestmi po eni stra
ni, ki znašajo letno 8e/o, in do
ločeno maržo (v nekaterih pri
merih 5 */«) kaže, da ta odnos ni 
v redu. Res je sicer, da je treba 
sredstva večkrat letno obračati, 
vendar je razmerje tudi pri 
koeficientu 5 še vedno v škodo 
poslovanja.

Namen odloka o določitvi 
marž v trgovini je bil pred
vsem, da bi zajezili porast cen, 
čeprav trgovina ni bistveno 
vplivala na višanje cen, in kjer 
že je, to ni bilo odločujoče. Za
to pa določitev marže "poleg 
drugega vpliva negativno na 
samo delo podjetij, ker ta de
lajo v različnih pogojih in ima
jo glede na stroko in kraj ter 
pogoje poslovanja tudi popol
noma različne stroške in obvez
nosti. Trgovski lokal v starih 
prostorih v primerjavi z novo 
urejenim sodobnim lokalom 
zahteva ne le različen način 
dela, temveč tudi različne stro
ške.

Analize stanja in poslova
nja naše trgvine kažejo, da na
ša trgovina zaostaja za razvo
jem drugih gospodarskih panog. 
Obseg prodajnih prostorov ne 
zadošča, tehnična oprema, or
ganizacija prodaje kakor tudi 
organizacija trgovine nasploh 
ne ustreza današnjim zahtevam. 
Treba je torej pristopiti z vso 
resnostjo k rešitvi teh vprašanj, 
toda kako? Obveznosti, ki jih 
ima trgovina, omejujejo te 
možnosti do skrajnosti. Ža re
dno vzdrževanje obratov in 
strojev, za vzdrževanje in na
bavo nove tehnične opreme, za 
razširitev in modernizacijo tr
govskih lokalov so potrebna 
velika sredstva. Nepravilno bi 
bilo stremeti za občutne j Šim 
povišanjem trgovskega razpona, 
čeprav je ta pri nas zelo nizek. 
Zato je treba poiskati način, da 
se v okviru danih možnosti 
ustvarijo potrebne možnosti. 
Dokler pa bo možno v trgovini 
na debelo pri zelo urejenem 
poslovanju le približno eno de
setino dohodka razporediti v 
sklade podjetij, dotlej ne more
mo pričakovati, da bodo pod
jetja sama uspela rešiti seda
nje stanje. Tudi organizacija 
trgovinskih podjetij ni taka, 
kakor jo današnji pogoji za
htevajo, saj se vse delo odvija 
v glavnem po samoiniciativi 
praktikov, brez temeljitih ana
liz poslovanja podjetja in štu
dijske obdelave trga, brez ne
katerih služb, ki bi jih vsaj 
večja podjetja morala imeti. 
Vendar pa bi z uvedbo nekate
rih nujnih služb stroški narasli, 
kar bi zopet vplivalo na zmanj
šanje skladov, ker so možnosti 
ustvarjanja dohodka omejene.

Tudi porast drugih stroškov, na 
katerih višino trgovina ne more 
vplivati — dvig najemnin in 
drugih dajatev, ki izhajajo iz 
poslovanja, v celoti negativno 
vpliva na poslovanje in zlasti 
na zmanjšanje skladov. Zaradi 
tega se trgovina kreditov za 
razširitev poslovanja, za grad
njo novih prodajnih prostorov 
in za nabavo tehnične opreme, 
tudi v primeru, če bi sredstva 
bila na razpolago, ne more do
volj posluževati, ker so obvez
nosti, ki nastanejo iz kreditov, 
prehude za podjetja. Za odpla
čilo anuitet morajo podjetja 
uporabiti vsa razpoložljiva sred
stva in se odpovedati marsiče
mu, medtem ko jim sredstev 
za redno vzdrževanje zmanjka

Ugotovitve, da trgovina ne 
zavzema tistega mesta, ki bi ga 
morala, in ne odigrava v celoti 
vloge, ki ji je naložena, da je v 
primerjavi z drugimi gospodar
skimi panogami sorazmerno 
najbolj obremenjena, narekuje
jo, da se je treba ne le poglo
biti v način notranje delitve 
dohodka, ki v sedanjih pogo
jih ne dovoljuje ureditve neka
terih osnovnih vprašanj, tem
več da je treba takoj pristopiti 
k rešitvi vrste vprašanj in 
spremeniti pogoje delitve do
hodka. Potrebno je v okviru 
sedanjih razponov ustvariti 
možnosti, da bo trgovina opra
vila naloge, ki se pred njo po
stavljajo in šla v korak z dru
gimi panogami.

LJUBO KOBAL
Počitniški dom velenjskih rudarjev v Fiesi je spet zaživel. Pred dnevi so sprejeli prvo skupi
no 160 rudarjev, ki bodo ob morju preživeli svoj letni dopust. Foto: M. ŠPAROVEC

IZ RAZGOVOROV O SPODBUJANJU TEHNIČNIH IZBOLJŠAV IN RA CIO^ALIZACIJ

Zares samo »privatna« zadeva?
»Družbeni in državni organi ter delovne organizaci

je morajo z ustreznimi organizacijskimi ukrepi ter z 
ustvarjanjem materialnih pogojev podpirati izumitelj
sko in racionalizatorsko dejavnost.« O tem govori zakon 
o patentih in tehničnih izboljšavah. Še posebej pa ta 
načela potrjuje tudi nova ustava.

Formalnih zadržkov za nagrajevanje izumiteljev in 
avtorjev tehničnih izboljšav torej ni več. Pričakovali 
bi torej nesluten razmah tehnične ustvarjalnosti med 
našimi proizvajalci. Pa ni tako. V zadnjih letih število 
prijavljenih izumov in izboljšav celo pada. Ce upošte
vamo, da vse prijavljene zamisli niso tudi praktično 
uporabljive in koristne (pravijo, da je uporaben le vsak 
deseti izum in vsaka četrta ali peta predlagana izbolj
šava), je menda upravičeno vprašanje, zakaj se razmere 
samo še poslabšajo.

Primeri so navadno najbolj 
zgovorni, torej...

• V jeseniški železarni ima
jo električarja, ki je izumil na
pravo, s katero prepreči preo
bremenitev elektromotorja. Pre
obremenjeni motor namreč pre
gori in tako povzroči zastoj v 
proizvodnji. Izumitelju sprva ni
so verjeli. Zato je svojo napravo 
skrivaj vgradil v enega najbolj 
obremenjenih elektromotorjev 
in delavcu ki upravlja z mo
torjem ponudil denarno nagra
do, če motor lahko pokvari. De
lavec ni uspel in tako je izum

Ugotavljanje turističnih pomanjkljivosti
— Tovariš, predlagani, da *e raje pomenimo, zakaj nam morajo to vedno drugi dopo

vedovati!
Karikatura: Milan Maver

■IM«

prestal praktično preskušnjo. 
Vendar izumitelj še ni dočakal 
nagrade. Menda še niso končane 
vse meritve in strokovnjaki iz
ven podjetja so se domislili, da 
predlagana varstvena naprava v 
bistvu ne pomeni nič novega, le 
nihče je še ni izdelal!

• V valjarni na Javorniku se 
je neki valjavec vprašal, ali re
zanja pločevine res ne bi mogli 
olajšati.' Če bi imeli primerno 
optično napravo, bi to prav go
tovo dosegli. On sam pa se na 
optiko seveda ne spozna. Zato 
se je obrnil na strokovnjaka, ki 
je zamisel tudi uresničil in jo 
tudi prijavil kot »svojo«. Pov
sem po naključju pa je zato iz
vedel tudi delavec, ki je dal 
idejo za izboljšavo. Zahteval je 
svojo »pravico« in tudi uspel.

• Društvo izumiteljev in av
torjev tehničnih izboljšav v 
Kamniku je povprašalo vsa več
ja podjetja v občini, koliko ra- 
cionalizatorskih predlogov so 
sprejeli lani, koliko izmed njih 
so jih realizirali in koliko na
gradili. Odgovori na anketo so 
bili tudi takile: dobili smo de
set predlogov, osem je ralizira- 
nih, nič manj nagrajenih. Ali 
pa: prijavljenih je bilo devet 
predlogov, tri smo uresničili, 
nobenega nagradili. Podjetje je 
hkrati pojasnild, da bodo avtor
ji izboljšav dobili nagrado, ko 
bo sprejet pravilnik ...

• Neki celjski delavec je 
cinkarni predlagal, naj bi to 
podjetje uresničilo njegovo za
misel, to je napravo za hitro 
izpraznjevanje vagonov. V pod
jetju so pokazali zanimanje in 
razumevanje za njegovo zami
sel, tehnični direktor mu je ce
lo obljubil, da bodo zadolžili 
nekoga' samo za to. Obljuba še 
ni uresničena, čeprav je minilo 
že več mesecev.

• V »Agroservisu« v Šempe
tru imajo sodelavca, ki je na 
povsem novi osnovi izdelal mlin 
za močna krmila. Podjetje je za

njegovo delo pokazalo vse razu
mevanje. Hitro so izdelali vse 
izračune, ki so pokazali, kolikš
na nagrada pripada izumitelju. 
Vendar je izumitelj ugotovil, da 
od nagrade ne bo dosti ostalo. 
Njegov mesečni osebni doho
dek je namreč precej visok in 
ko mu bodo izplačali še nagrado, 
bo pretežni del odštel upravi za 
dohodke. Drugod po svetu, v 
mnogih zahodnih državah in v 
Sovjetski zvezi izumitelji ne pla
čujejo davka od Osebnega do
hodka od izumov in tehčnih iz
boljšav, ki ne presega 7 milijo
nov v našem denarju ...

ŠE NEKAJ IZGOVOROV

Omenjeni primeri kažejo, da 
v naši pozitivni zakonodaji v na
čelu res ni ovir za izumiteljsko 
in racionalizatorsko dejavnost, 
vendar pa obstajajo nekatera na
sprotujoča si. določila v dopolnil
nih in v finančnih predpisih ter 
seveda v predpisih delovnih or
ganizacij.

Spet primeri:
S Če nekje izumitelje in av

torje tehničnih izboljšav opro
stijo davka od osebnega dohod
ka, ki so ga cfosegli zavoljo svo
jega ustvarjalnega dela, potem 
to pomeni, ma imajo za tako 
delo tudi interes. Da pa je nji
hova politika tudi uspešna, ka
žejo številke o prijavljenih izu
mih in tehničnih izboljšavah. V 
sosednji Avstriji na primer pri
javijo desetkrat več domačih 
patentov na leto kot pri nas, 
Zahodni Nemčiji 60-krat več, 
ZDA 80-krat več, v Angliji 
krat več. Nekako toliko v 
državah prijavijo tudi uporab
nih modelov oziroma izboljšav. 
Pri nas pa letno prijavijo izu
mitelji največ tisoč patentov. V 
vsem povojnem času pa je bilo 
prijavljenih okoli 10.000 tehnič
nih izboljšav v vsej državi ...

S Zakon o patentih in teh
ničnih izboljšavah govori tudi 
o; tem, da delovne organizacije 
morajo sprejeti pravilnike o na
grajevanju izumiteljev in pred
lagateljev izboljšav. V podjetjih 
dejansko ponekod že imajo sa
mostojne pravilnike, oziroma so 
ustrezna določila vključena v 
pravilnik o razdeljevanju oseb
nih dohodkov, kar je v načelu 
vseeno. Vendar po podatkih re
publiškega združenja izumite
ljev in avtorjev tehničnih iz
boljšav najmanj 80 %' slovenskih 
podjetij nagrajevanja izumite
ljev niti formalno še ni uredilo 
Največkrat z utemeljitvijo kot 
jo je na primer posredova’ 
»MODELIT« iz Kamnika: »Pri 
nas nimamo nobenega raciona- 
lizatorja in zato pravilnika ne 
nameravamo sprejeti.« Ob tem

V
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se lahko vprašaš samo to, kako 
si v podjetjih zamišljajo kon
kretizirano skrb za spodbujanje 
tehnične ustvarjalnosti. Ali ta
ko kot zdaj: »Predlogov nismo 
nagradili, ker še nimamo pra
vilnika!« (»Titan«, Kamnik), 
»Pravilnika sploh ne bomo spre
jeli, ker ni racionalizatorjev...« 
in s podobnimi pojasnili. Ali pa 
bi v podjetjih za »vsak primer« 
le sprejeli ustrezna merila na
grajevanja (saj jih po zakonu 
tudi morajo) in zgolj s tem že 
spodbudili proizvajalce, da bi si 
prizadevali za drugačne organi
zacijske. tehnološke in druge re
šitve, ki bi omogočile bodisi laž
je delo (tudi to je racionalizaci
ja) ali povečano in pocenjeno 
proizvodnjo.

Ob vseh teh objektivnih ter 
tako pobarvanih subjektivnih 
vzrokih pa seveda drži še ne
kaj drugega. Primeri in podat
ki nedvomno razkrivajo tudi 
podcenjevanje predlogov, ki pri
hajajo »od spodaj«, nerazume
vanje in zavist do tistih, ki po 
vsej sili želijo uresničiti svoje 
zamisli. Lahko smo prepričani, 
da izumitelji in avtorji tehnič
nih izboljšav, ki bi se zgolj iz 
koristoljubja ukvarjali z ome
njeno dejavnostjo, niso številni. 
Kolikšno nagrado pa že dobijo,, 
vendarle pomeni v najboljšem 
primeru le nekaj odstotkov 
vrednosti prihrankov oziroma 
na novo ustvarjenega dohodka. 
Ostalo pa je na voljo kolektivu. 
Ze zato bi dejavnost izumite- 
ljey_ in avtorjev tehničnih iz
boljšav zaslužila več pozornosti 
in priznanja.

Tako pa slovensko združenje 
izumiteljev in avtorjev tehnič
nih izboljšav vključuje vsega 
tsno elanov. V. organizacijo so 
vključili vsakogar, ki vedo zanj' 

MILAN GOVEKAR
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za Slovenilo Izdala CZP L1ud 
*ka pravira v Llublianl Lisi 
-e ustanovljen 20 novembra 
194? rTreiufp uredniški odbor 
"■J lavni in odeovornl urednik

VINKO TR1NKAUS

Naslov uredništva in uprave 
Ljubljana Kopitarjeva ul ? 
poštni predal SIS-VI telefon 
uredništva 33*722 tn 36-672 
uprave 33-722 In 37-501 Račun 
pri Naiodni banki v Ljubljani 
št NB 600-11/1-365 - Posamezna 
številka stane ?o Hn - Naroč 
nina ie- ('rtrtiPtna ‘•SO polletm- 
500 in letna 1000 din - Rokop* 
sov ne vračamo - Poštnina ola 
čana v gotovini - Ti^k ln kil 
še11 č7r »Ljudska oravtea* 
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eto 1943 je bilo za naš 
narodnoosvobodilni boj 
zelo pomemben mejnik. 
V tem letu so namreč 
enote osvobodilne voj

ske — ob kapitulaciji Italije — 
osvobodile velik del slovenskega 
ozemlja, na katerem so začeli 
delovati organi ljudske oblasti; 
brigade so se številčno krepile, 
ustanavljali smo nove. V Kočev- 
iu — svobodnem slovenskem me
stu v srcu zasužnjene Evrope — 
pa so se sestali predstavniki slo
venskega naroda na svoj prvi sa
moupravni shod.

Vse to je bilo posledica in lo
gičen rezultat dotedanjega boja 
in prizadevanja svobodoljubnih 
narodnih sil, da bi v osvobodil
no borbo vključili slehernega na
šega človeka.

O teh dogodkih je tovariš Mi
ha Marinko v svojem poročilu na 
II. kongresu KPS dejal:

»Po peti sovražni ofenzivi so 
vse enote NOB in POJ prešle v 
odločno protiofenzivo proti oku
patorju in kvizlinškim vojskam 
ter — predvidevajoč zlom itali
janske vojske — koncentrirale 
glavne sile v najvažnejših sme
reh, da bi ob zlomu mogle pre
prečiti umik italijanskim divizi
jam, jih razorožile ter osvobodile 
ozemlje, ki so ga okupirali Itali
jani.

Po trdih bojih je takrat naša 
vojska likvidirala tudi vse belo
gardistične in plavogardistične 
postojanke, tako: Novo vas pri 
Blokah, Begunje, Bezuljak, Sev- 
šček, Dobe c, St. Vid, Turjak, Gr
čarice itd., ostali pa so panično 
zbežali k Nemcem. Ponovno se 
je pokazalo, da je spričo borbe
ne enotnosti ljudstva v OF belo
gardistična svojat pomembna sa
mo tedaj, če uživa podporo oku
patorjev. Tako je narodnoosvo
bodilna vojska Slovenije osvobo
dila vso Ljubljansko pokrajino, 
razen Ljubljane in železniške 
proge Ljubljana—Trst.

Ob okupaciji Italije je vodstvo 
znalo izbojevati vse uspehe, ki 
so bili možni v vojaškem in po
litičnem pogledu. Znalo je konč
no veljavno pritegniti k Osvobo
dilni fronti vse, kar je ostalo ko
ličkaj zdravega. OF začne takoj 
organizirati ljudsko oblast. Pet
najstega septembra 1943 je bila 
postavljena Upravna komis/a. 
Že pred tem pa je v Slovenskem 
Primorju prevzel javno upravo 
Narodnoosvobodilni svet, ki je 
bil neposredno odgovoren IOOF. 
Izvršene so bile takoj vse pripra
ve za volitve odposlancev za ko
čevski zbor — prvi ljudski par
lament slovenskega naroda, pr
vi v njegovi zgodovini. Ta zbor 
svobodno izvoljenih poslancev in 
zastopnikov je bil od 1. do 3. ok
tobra 1943. Sklepi tega zbora so 
OF kot vseljudsko politično or
ganizacijo in kot oblast dokončno 
konsolidirali. Značilnost kočev
skega zbora je v tem:

1. Da je prišla do popolnega 
izraza pristna ljudska demokra
cija. Volitve, ki so bile opravlje
ne v izredno kratkem času, so 
tudi v tehničnem pogledu zado
stile zahtevam ne le vsebinske, 
ampak tudi formalne demokra
cije. OF je manifestirala svojo 
popolno notranjo enodušnost, 
oprta na voljo volivcev, ki je bi
la tudi formalno izražena.

Zakaj taka enodušnost kljub 
dejstvu, da je bila pristna ljud
ska demokracija ob tej priliki 
uveljavljena prvič v zgodovini 
slovenskega naroda. Zato, ker si 
je moralo ljudstvo izbojevati to 
demokracijo v nadčloveških tr
dih bojih, v katerih je moglo 
spoznati pravi obraz vseh svojih 
sovražnikov. Zato, ker se je na 
svojih lastnih izkušnjah prepri
čalo, da je linija borbe, ki jo je 
vodila KPS, pravilna. Enotnost 
OF je bila dosežena zato, ker je 
bila izbojevana v trdem boju, ne 
pa s špekulativnim parlamentar
nim dogovorom.

2. Nadaljnja značilnost je v 
tem, da so vse zasnove demokra
tične ljudske oblasti in vsi skle
pi, ki jih je kočevski zbor odpo
slancev enodušno sprejel, bili v 
popolnem soglasju s kasnejšimi 
zgodovinskimi sklepi drugega za
sedanja AVNOJ.

3. Odtlej se je na teh osno
vah intenzivno gradil aparat 
ljudske oblasti. Začne se postop
no odvajanje in prenašanje kom
petenc od OF na posebne organe 
ljudske oblasti. Slovenski narod
noosvobodilni svet, izvoljen na 
kočevskem zboru, začne graditi 
posebne osrednje organe, kakor 
tudi pokrajinske organe po posa
meznih otokih osvobojenega 
ozemlja. Ti organi oblasti niso 
samo urejali gospodarsko in 
družbeno življenje v osvobojenih 
predelih,, oskrbovali vojsko in 
podobno, namreč so se intenziv
no pripravljali in usposabljali za 
vse naloge, ki so jih čakale ob 
končni osvoboditvi.«

V prispevku, ki ga objavlja
mo ob dnevu borca, obujamo 
spomin na tiste dni pred skoraj 
dvajsetimi leti, v katerih je na
ša osvobodilna vojska po trdih 
bojih likvidirala postojanke oku
patorjevih pomagačev ter osvo
bodila skoraj vso tako imenovano 
Ljubljansko pokrajino.
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»Mitraljezi naprej, na stolp!« kliče 
komisar. Zdaj nič več ne pomaga — ti
šine je konec, one spodaj so opazili. 
Mitraljezec prvega voda se vrže za kos 
zidu, zase še komaj najde košček pro
stora, da ne zdrkne v globino, a zdaj 
ni časa — puškomitraljezec zapoje proti 
sovražniku.

»Naprej!« kriči komisar, ki se niti 
• ne utegne zakriti. Borci tečejo mimo 

njega, po porušeni steni, nad lestvo, te
čejo proti stopnicam, ki vodijo na pod
strešje. Da so le že tam! Bombe začnejo 
znova treskati, strojničar odgovarja, da 
bi pregnal sovražnika. Ena od teh bomb 
zdrkne mimo mitraljezca v klet, v 
skladišče. Municija začne znova eksplo
dirati, za čas — zdi se, da se bo stolp 
raztreščil. Toda potem se le nekaj vna
me, ognjeni ziblji sikajo skoz reže, 
skoz vse odprtine, segajo do mitraljezca 
na steni. Ta strelja dalje, le tako še 
lahko zavrne sovražnika, le tu je pot v 
grad, pot do hitre zmage. Komisar ve
nomer kriči: »Naprej!«

Čez mitraljezca na vrhu stene se 
plazi komandant Krtina. Ves se je zvil 
v klobčič, zdi se, da se po steni trklja 
takle okrogel klobčič. Gibčen je, kakor 
da je vse življenje telovadil. Za njim 
se zibljejo borci, ravno tako spretno.

Tedaj se vzdigne po gradu strahovit 
krik: »Komunisti so v gradu! Juriš na 
komuniste, bandite!«

Skoz okna padajo ročne granate, par
tizani spodaj se zvijajo, skačejo za 
grmovje. Toda komandant Krtina teče 
dalje po steni, treba je zasesti še desni 
stolp, s te strani se bo dalo obvladati 
dobršen del gradu!

»Kristus, komunisti so v gradu, 
rdeči!« Nekdo divje teče čez dvorišče 
in divje kriči, z grozo v srcu, v očeh.

Ročne granate treskajo, strojnice 
regljajo, kar tako na slepo, na vse stra
ni, pokajo puške, brzostrelke so kratke, 
ljudje so se zganili še bolj kakor doslej.

»Komunisti so v gradu, boljševiki!« 
zastoka eden bogoslovcev - in prebledi. 
»Fantje — bijte komuniste, dajte, stre
ljajte jih, nadnje! Vse jih pobite!« Po
tem kot poblaznel teče od sobe do sobe, 
z grozo kriči: »Komunisti so v gradu, 
bijte jih, pobijajte!«"

Toda komandant Krtina nezadržno 
prodira dalje s svojimi borci. 2e je na 
strehi, že se za njim vzpenja Ivko, pro
ti luknji, ki jo je bila v strehi napravila 
granata. Za njima se spuščajo drugi. 
Že so na krožnem hodniku, ta vodi k 
desnemu stolpu.

Nekdo v stolpu otrpel, ves iz sebe 
jekne: »Komunisti — komunisti!« Po
tem spremeni, še vedno čisto mrtev: 
»Partizani!« Posadka v stolpu, ki se še 
ni bila umaknila, se obrača, začne stre
ljati divje, kar v odprtino na hodnik. 
Krtina pa seka z brzostrelko proti od
prtini in zakriči:

»Predajte se!« Streljanje je kratko, 
ostro, ravno tako sunkovito preneha, ka
kor se je bilo začelo. Borec Malnarič 
potisne glavo skozi lino desnega stolpa 
in zakliči divje v globino:

»Hura, hura! Predali so se, preda
li! Posadka v stolpu se je predala!«

Kakih petdeset ljudi v stolpu je 
vzdignilo roke, drug za drugih mečejo 
orožje od sebe.

*

Tudi v stolpu na levi strani se raz
pletajo boji, srditeje kot v desnem. 
Strojnice drdrajo proti steni, po kateri 
skušajo partizani do stolpa.

»Atim, Atim — pazi se!« kriči nekdo 
od spodaj. Mlad partizan se plazi po 
steni, skuša se prebiti naprej. Povzpne 
se, da bi pretekel dober meter odprtine.
A že se zaziblje, zakrili s puško v rqki, 
in s 'to puško pade v globino. Spodaj 
priskočijo partizani, prestrežejo ga za 
roke, da se ne bi pobil. Toda Atim se le 
še nasmiha — besede ne zmore več. Od
nesejo ga v gozd, da ga pošljejo v bol
nico.

V skladišču znova eksplozija. Silen 
plamen sikne na vse strani, sega proti 
mitraljezcu, nič ne pomaga — pobrati 
mora puškomitralj ez in se umika z 
njim. Strop spet s truščem pada v glo
bino, ves stolp se ovija v modrikast 
plamen, ki liže sive stene, kakor da bo
do tudi te zgorele.

Partizani v desnem stolpu osuplo gle
dajo, pot se jim je zaprla, nikamor ne 
morejo z ujetniki. Pod stolp sam se 
vsuje toča bomb, treski, grmenje, prah, 
kričanje — vse se meša v nekaj po
šastnega. Borci se izmotavajo iz oblakov 
prahu krvavi, umazani, krilijo z rokami,

kličejo, tečejo. Vsi tečejo, ranjeni in 
zdravi, za bunker pred gradom. Borci v 
desnem stolpu so odrezani, spodaj je 
zmeda, nihče si ne upa naprej, sovraž
nik si je opomogel, naskakuje srdito.

»Kaj pa je?« Pred borci stoji ko
mandant Dule, kakor bi zrasel iz zemlje. 
Ni treba, da se človek ozre po njem, po 
glasu ga vsakdo pozna. »Kaj ' pa je, 
fantje!« Skoraj je začuden. Nič ne čaka 
na odgovor; reče mirno, vsakdanje, ka
kor da ni vojne, .da ni tega pekla okrog 
njih: »Vas ni sram?! — Ranjeni pojdite 
v vas, v ambulanto, naj vas obvežejo. 
Zdravi — naprej! Menda se zdaj ne 
bomo tu skrivali, ha?« Ni hud, ni strog, 
ne zamer j a nikomur. »Malnariču tam 
pomagajte! Vzemite lestve!«

Borci planejo po lestvah, nesejo jih 
ob zidu, jih prislanjajo ob same line, ob 
ta strelska žrela. »Hej — tu sem!« kliče 
Malnarič in vrže dol vrv, ki jo je bil 
vzel s seboj — spodaj vežejo lestvo 
drugo k drugi. Ivko in še dva druga 
pazijo na jetnike, ki topo bolščijo skoz 
duri Postali so negibni, molčeči. Drdra
nje stojnic, treski granat — vse to se 
njih ne tiče več. Malnarič jim ukaže 
hladno:

»Naprej, drug za drugim!« Utrujeni, 
zaprašeni stopajo mimo njega, še vedno 
z vzdignjenimi rokami.

Iz lin "začno znova treskati granate, 
partizani se spet vržejo za bunker, Dule 
je že spet med njimi1, zakliče proti 
gozdu: »Minerji! Minerji, naprej! Eks
ploziv na palice pa v okna z njim! Bo
do že prenehali, hudiči!«

Minerji stečejo naprej, z dolgimi 
drogovi, ki so si jih bili pripravili za te 
visoke line, z eksplozivom, ki bo utrl 
pot naprej.
Silni treski — in že line druga za drugo 
utihnejo.

Lestve se prislanjajo k steni. Med
tem ko Malnarič še vedno spušča po 
svoji ujetnike drugega za drugim pod 
grad, po, drugih lestvah borci lezejo 
skozi line v grad sam.

»Zasedajte sobe!« ukazuje Dule od 
spodaj in opazuje, kako njegova vojska 
pleza po lestvah in izginja v notranjost 
gradu.

Topovi se ne oglašajo več, le stroj
nice še regljajo in puške pokajo, tu in 
tam še trešči ročna granata, a vse kaže, 
da se vojna vihra že odmika — izdiv-

jala se je, kakor se izdivja nevihta z 
gromom, in zdaj se grmenje nekje v 
daljavi pomirja.

»Milče, vodi bataljon, zavzemaj*6 
prostore!« ukazuje Dule komisarju ba
taljona, ki se za čas prikaže na steni- 
Cel drugi bataljon je že v gradu, po
slednji lezejo skoz line. Borci zavzema
jo položaje, streljanje se prenaša v no
tranjost gradu.

Iz stolpov se še vedno kadi, kadi S6 
tudi drugod, a nad vsem sije nedeljsko 
dopoldansko, jesensko mehko sonce- 
Čas se je nekako ustavil, nihče ne ute^ 
gne, da bi se ozrl po uri, razen onih, k> 
še vedno čakajo okrog gradu za posled
nji napad, za branilce gradu pa je po
stal čes brez prave vrednosti, vsaj brez 
pomena.

A že se zgane vsa brigada, borci, k? 
so porazdeljeni okrog gradu, se s skoki 
poganjajo h grajskim stenam in kličejo-

»Predajte se, fantje, predajte! Na®1 
so že v gradu!«

Toda v starem delu gradu še vedno 
odgovarjajo na te klice z ročnimi grana
tami, z mitraljezi, puškami. Ni jim mar« 
kaj se dogaja z delom njihove vojske- 
Streljajo in nekdo še vedno kliče:

»Streljajte, fantje, pobijte komuni
ste!«

»Fantje, naprej — v grad!« ukazu]6 
Dule. Prevzelo ga je, podrhteva od raz
burjenja. Sest dni-bojev za Turjak Je 
za njim. V nedeljo se je bilo zaČel° 
s počasnim, previdnim obkoljevat6111,’ 
zdaj je spet nedelja, a konec, \t^oeC' 
Njegovo srce je polno nedoumne rado
sti: borci so si utrli pot v grad. Že stre
ljajo po sobah, že nekje nekdo sko» 
okno divje kriči:

»Ne streljajte, partizani, predaja
mo se!«

»Streljajte, fantje, po njih, dokler n 
položijo orožja!« To je Duletov gl®*’ 
borci ga slišijo, se nasmihajo. Poteh1 
spet daje navodila onim zunaj: »Tanku 
tank naj pripelje naprej, pred vrata- 
da ne bo nihče bežal.« Ves razburi61 
odhiti dalje, medtem ko tank pošastn 
zaropota in zavozi na kmečke vozov6’ 
ki so bili beli z njimi zastavili pot d 
vrat.

V gradu še vedno divja besno stre
ljanje. ,

Za tankom planejo borci; dosi J 
okrog po gozdovih skrite vrste tečejo ° 
gradu, mitraljezi še vedno lajajo P^ 
linah. Partizani od' spodaj kričijo 
grad:

»Predajte se — naši so v grad-d«
»Ne streljajte več, partizani, rdeči 

n'"'1-2-—se!« _ .
line se prikažejo prestrašen" 

bi • mazani obrazi, roke mahajo, Pltr 
sijo.

Nad grad se vzdigne bela raketa.

(Odlomek iz romana Miška Kranj63
»Za svetlimi obzorji«)
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Razgovor z rudarji in železničarji o problemu, ki presega ti dve gospodarski panogi

Neposreden povod za pričujoči razgovor z zagorskimi, tr
boveljskimi in velenjskimi rudarji in pomočnikom direktorja 
za transportno tehnična dela Skupnosti železniških podjetij v 
Ljubljani Božom Robarjem je bilo dvoje ugotovitev, in sicer:

• da nekatere delovne organizacije — predvsem premogov
niki — niso uresničili gospodarskih načrtov v minulih mesecih 
zaradi pomanjkanja vagonov, torej slabosti v prometu in

• da so železničarji očitali rudarjem slabo izpolnjevanje 
njihovih obveznosti ter da zavoljo tega železnica ne more pre
vzemati obveznosti za reden in nemoten prevoz z vlakom.

V glasilu kolektivov Skupnosti železniških podjetij Ljub
ljana, v »Novi progi« je zapisano:

• Rudniki ne izpolnjujejo niti svojih pogodbenih obvez
nosti niti ne predvidevajo možnosti, da bi v naslednjih mesecih 
nadomestili primanjkljaj. Ob takih pogojih železniška transport
na podjetja prav gotovo ne morejo ustvariti potrebne zaloge, 
niti ne morejo prevzemati obveznosti za reden in nemoten pre
voz vlakov...
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, Zanimalo nas je, kaj pravijo na tako 
vud očitek rudarji, če je sploh upravi- 
Cen> ter kje so globlji vzroki.

Predstavniki vseh treh rudarskih 
kolektivov zavračajo ta očitek! Trditve 
vseh je mogoče združiti na skupni ime
novalec:

Zgubljenih 8.000 ton premoga
* Res je, da smo v posameznih me

secih poslali železničarjem manj pre
moga, kot smo se pogodbeno zavezali, 
toda krivda ni samo na naši' strani. 
Železnica nam ni poslala vagonov. Pro- 
t°r za deponiranje je majhen in depo

niranje premoga je pravzaprav izguba. 
Zaradi pomanjkanja vagonov je upa
dala proizvodnja. V Trbovljah niso 
dobili 717 vagonov. Posledica: 8000 ton 
Premoga manj nakopanega, v vseh me
secih doslej izgubljenih 16.000 delovnih 
^ in izgubljenih 48 milijonov dinarjev. 
Za tolikšno količino premoga so pri
krajšani zagorski rudarji in seveda tudi 
ka tolikšen dohodek. Velenjčani bodo 
karaj za toliko prikrajšani, ker depo- 

Jdrajo na tisoče ton lignita. Teh izgub 
h°n in dinarjev) pa ne bo mogoče na
domestiti.
j. V zadnjih 14 dneh je položaj neko- 
. ko boljši. Po skupnem dogovoru med 
železničarji in rudarji usmerjajo v po
tezne kraje celotne kompozicije, 
ako imenovane maršrutne vlake, na- 

s premogom. Obtok voz je hi- 
ejši, pravijo rudarji, vendar z orga- 
JZacijo niso zadovoljni. Namesto da 
* dobili hkrati celotno kompozicijo 

."gonov, dobivajo posamezne vagone s 
v v°rnimi vlaki. To jim povzroča teža- 
e- Vendar, kot pravijo, zboljšalo se je.

NESOLIDEN POTROŠNIK
? Železnica je po mnenju rudarjev 
le/0 nesoliden potrošnik. Pred štirimi 
tJ1 je na primer železnica še kupila v 

ooveljskem rudniku 24 tisoč ton ore- 
°Vca Lani je kupila te vrste premoga 
mvico manj in letos ga je naročila 

7000 ton. Zeli imeti samo kosovec, 
j, Je za kurjenje bolj racionalen in ne 

Puhteva isker iz lokomotivskih dim
nike

»KONICA« DOLGA ŠTIRI MESECE
In odgovori nasprotne »stranke« so 

pravzaprav razkrili problem, ki presega 
ti dve gospodarski panogi.

Doslej, je dejal tovariš Božo Robar, 
smo imeli vsako leto samo v konici, in 
sicer v mesecu oktobru, dnevno v pro
metu okoli 2000 tovornih vagonov. To 
je trajalo le dobrih 14 dni. Letos je 
drugače. Že četrti mesec je vsak dan v 
prometu od 2000 do 2400 vagonov dnev
no. Ob tolikšnem pomanjkanju tovor
nih vagonov so nesmiselne olajšave, ki 
jih uživajo nekateri na račun železnice 
in na škodo drugih delovnih organiza
cij. Npr. pristanišče Reka, ki je pred 
leti izposlovali, da so vagoni, namenje
ni njej, prosti stojnine 96 ur. Zato stoje

tako, kot če jih kurijo z orehov- 
nJV (februarja pa so s pridom uporab
en — velenjski lignit). Železničarji si 

cino predstavljajo našo proizvodnjo, 
v ®vij° rudarji. Mi proizvajamo šest 
cjrst Premoga, kosovca najmanj. In vse 
> a§e vrste moramo , vendar prodati. 
v,to smo si našli v teh letih kupce tudi 
dr|°s®dnih krajih in če jih hočemo ob- 
jjjžati, jih moramo preskrbovati s pre
lom. To je tudi eden vzrokov, da 
va°. nekoliko v zaostanku pri izpolnje- 
hico P°8°dbenih obveznosti z želez-

SKLICEVANJE na predpis,
Ko TEČE voda v grlo

j6v*n očitek, zapisan' v listu železničar
ja ’ da imajo posamezne postaje samo 
da aan zaloge, čudno izzveni ob trditvi, 
ha morali imeti premoga za 45 dni 
j>r .2al°gi. Sedaj poznajo ta predpis. 
ljaTj dvema, tremi leti je bil tudi v ve- 

J> toda tedaj se nanj niso sklicevali 
Vif^^znlčarji nam izrekajo hude, kri- 
izrJ}f očitke. Toda tudi mi bi lahko 
h0?a * kaj na njihov račun. Zaradi psi- 

Pred dvema, tremi leti — da je 
elekt°ga Preveč, da bo železnica zaradi 
kodifikacije in nakupa Dieselovih lo- 
stai iv vse manjši potrošnik — so za
se h tudi investicije v rudarstvu. To 
V °° Poznalo nam in gospodarstvu še 
bsjjTslednjih mesecih. In zaradi takšne 
le ki so ji botrovali železničarji, 
bfijjžko dobimo kredite za obnovo na 
Prav r 50 let starih separacijskih na-

kompozicije vlakov dostikrat vse do 
Pivke. To zmanjšuje naš dohodek, in 
kar je letos še huje, zmanjšuje nam 
število razpoložljivih vagonov. Delovne 
organizacije iz naše republike nenehno 
povečujejo proizvodnjo, prav tako so 
letos večji poslovni stiki med njimi in 
delovnimi organizacijami iz sosednjih 
republik, povečan je izvoz za 38%>. Mi 
pa imamo na razpolago le toliko tovor
nih vagonov, kot smo jih imeli ob dosti 
manjši gospodarski aktivnosti. Razum
ljivo je, da se mora takšen položaj ne
kje zrcaliti in zrcali se — v vsesploš
nem pomanjkanju tovornih vagonov.

Trenutni izhod je večja disciplina 
delovnih organizacij, tistih, ki vagone 
nakladajo, in tistih, ki jih razkladajo 
Povsod bi veljalo uzakoniti nedeljsko 
nakladanje in razkladanje tovornih va
gonov. Zastoj v nedeljo se pozna v po
nedeljek in vse druge dni. Minulo ne
deljo se je prvič dogodilo, da so delovne 
organizacije naložile 1251 vagonov in 
jih razložile 1317.

Znano je, da naš promet v celoti 
zaostaja za drugimi dejavnostmi. To ne 
pomeni, da v primerjavi s predvojnim 
na napredoval. Gre za to, da se trans
port,’ posebno železniški, ni razvijal s 
tako naglico kakor se je razvijala in
dustrija. Vsemu hkrati res nismo bili 
kos, toda posledice počasnejšega raz
voja čutimo sedaj, ko je razvoj indu
strije še hitrejši, ko je večji obseg me
njave blaga, ko je vsebolj očitna ne
sorazmerje med železnico in njeno 
opremljenostjo ter razvojem drugih 
gospodarskih dejavnosti.
ZA PRIZADEVNOST — KAZNOVANI

Iz razgovora pa je bilo mogoče za
znati še za drugi vzrok, ki ima svoje 
korenine v prvem; mogoče je celo tr
diti, da je njegov rezultat. Zaradi ma
terialnih okvirov, v katerih se je raz
vijalo gospodarstvo, v preteklosti že
leznice (čeprav so gospodarske organi
zacije) niso dobile nujne samostojnosti

in materialne podlage za pospešene j ši 
razvoj. Železnice so, posebno v tehno
loškem smislu, resnično specifična or
ganizacija, ki terja enotno in celo ne
koliko centralizirano vodstvo. S tem 
naj bi bila namreč zagotovljena var
nost prometa. Toda centralizem v nje
nem notranjem poslovanju — Skupno
sti jugoslovanskih železnic do skupno
sti podjetij — centralizem v oblikova
nju tarif za prevoz posameznih vrst 
blaga in še nerazčiščeno vprašanje, 
kako pravzaprav najučinkoviteje ob
likovati in deliti dohodek, povečuje že 
sedanje materialne težave — pomanj
kanje vagonov. Prav zato so se v tej 
gospodarski panogi nakopičili proble
mi, ki so po svojem značaju tuji dru
gim gospodarskim panogam ali pa so 
jih te že prebrodile. Železničarji se pri
tožujejo zaradi togega, njim odmaknje
nega ter potrebam prav nič prilagoje
nega in spodbudnega sistema tarifira- 
nja. Pritožujejo se zaradi zastarelosti 
prevoznega parka, posebno vleke, in 
pomanjkanja sredstev za hitrejšo re
produkcijo, da bi tako lahko zadostili 
vse večji gospodarski aktivnosti. Pri
tožujejo se ne samo zaradi prekomer
nega dela, temveč tudi več kot preko
mernega nadurnega dela (v maribor
skem in ljubljanskem železniškem 
transportnem podjetju opravi veliko 
število železničarjev mesečno tudi nad 
sto nadur).

Prevoz je edini vir dohodkov želez
ničarjev in dostikrat se dogodi, da teko 
vagoni prazni, stotine in stotine kilo
metrov daleč, ker je pač takšen »no
tranji« red razporeda vagonov, ker je 
razpored vagonov še preveč centralizi
ran (n. pr. zadnjih 14 dni pošiljajo v 
Makedonijo po 200 praznih vagonov za 
izvoz paradižnikov). Železniška pod
jetja v Sloveniji imajo po predpisih 
Skupnosti jugoslovanskih železnic la
hko dnevno v obtoku 2100 tovornih va
gonov. Vsak vagon naj bi bd naložen 
in razložen torej v prometu 2,2 dneva. 
Če je obtok podaljšan, na primer za
radi prepočasnega nakladanja ali raz
kladanja, je vagonov manj na razpo
lago. Letošnje večje pogodbene obvez
nosti naših podjetij do sosednjih so po
daljšale obtok vagonov na 5 dni in 
zaradi povečanega izvoza je obtok to
vornih vagonov podaljšan še za nadalj
njih 8 dni. Ker smo mi v izrazitem 
tranzitnem »območju, kjer je zastoj 
tovornih vagonov zaradi carinjenja in 
podobno daljši kot v notranjosti države, 
to znova vpliva na pomanjkanje vago
nov. Toda pri oblikovanju in delitvi 
dohodka recimo to zadnje dejstvo ni 
upoštevano. Železniška podjetja sicer 
smejo izkoriščati večje število vagonov, 
kot je to določeno. Če jih izkoriščajo, 
pomeni, da so izkoriščale tovorne va
gone druge skupnosti. In za vsak dan 
izkoriščanja tovornega vagona morajo 
plačati v poseben sklad skupnosti 8000 
dinarjev prispevka. Doslej so naši že
lezničarji plačali na ta račun 100 mi
lijonov dinarjev. In marsikdaj se teh 
prispevkov ne izplača vplačati, ker je 
tarifa za prevoz posameznih vrst blaga 
določena od pristojnih organov in je 
podjetje oziroma skupnost ne more in 
ne sme spreminjati.

Zaradi takšnih predpisov znotraj že
leznice, zaradi centraliziranega dodelje
vanja tovornih vagonov v namembne 
kraje oziroma namembne postaje in 
predpisanega tarifiranja imajo posa
mezna podjetja velike izgube, delovne 
organizacije pa ne dobe vagonov, če
prav jih nujno potrebujejo.

POHVALNA SAMOKRITIČNOST
Kljub naštetim »objektivnim« teža

vam pa je bilo mogoče iz razgovora 
razbrati tudi samokritičnost.

»Naša napaka je in narobe bi bilo, 
če bi jo prikrivali,« je dejal tovariš 
Robar, »da še res nismo uspeli docela 
tako organizirati maršrutnih vlakov, ko 
smo si zamišljali in obljubljali. Res je 
tudi, da na primer zagorskim rudar
jem nismo poslali ob enem izmed ne
deljskih obratovanj (na našo željo) po
lovico naročenih vagonov. In priznati 
je treba, da tudi posamezni člani ko
lektiva ne izpolnijo vselej vseh svojih 
dolžnosti...«

Očitki, izrečeni iz ust rudarjev na 
račun železničarjev in na račun ru
darjev, so torej razkrili problem, ki 
presega ti dve gospodarski panogi. Že
leznica se bo morala razvijati ustrezno 
z ostalo gospodarsko dejavnostjo. Omo
gočiti ji bo treba večjo gibčnost tarifne 
politike, da bo sama s svojimi komer
cialnimi tarifami uravnavala korišče
nje vagonov in tudi tako pridobivala 
sredstva ne samo za enostavno, tem
več tudi za razširjeno reprodukcijo. Tu
di razčiščenje vprašanj, kako najbolj 
spodbudno in pravilno oblikovati do
hodek v posameznih.skupnostih in pod
jetjih, bo nedvomno prispeval k boljši 
izkoriščenosti prevoznega parka in za
dovoljstvu potrošnikov.

PETER DORNIK
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k^ isati je in bere se kot paradoks, a 
jt ,.al čista resnica: v preštevilne debate 
zadnjih let o financiranju kulture se 
nam je vtihotapila neka nerazumljiva, 
a konstantna disonanca. To se nam je 
zgodilo že precej na začetku, vrinilo se 
nam je v izhodišče naših razpravljanj 
in tako smo kar naprej in .vedno znova 
govorili o odnosu med kulturo in druž
bo ter samim sebi in drug drugemu za
trjevali, kako preprosto in zlahka bo

Kultura brez mecenarstva
in administrativnega dotiranja

moč urediti številne komplekse proble
mov finansiranja kulture, kakor hitro 
jasno, precizno in dokončno veljavno 
opredelimo in fiksiramo odnos družba — 
kultura.

Pojma družba in kultura smo nema
lokrat uporabljali v antitetičnem smislu 
ali — če že to ne — smo se šli nekakšno 
mistično dvojino. Iz te osnovne disonan
ce so kar vreli številni nesporazumi: od 
zablode, da je kultura izven družbe, da 
je eksteritorialna, da lebdi na imagi
narni Arhimedovi točki, do analogno 

‘zgrešene in absurdne mentalitete, da 
družba kulturi na njeno trajno moledo
vanje daje sredstva za življenje v obliki 
podpor in jo s tem ohranja pri življenju, 
čeravno jo občuti na svoji grbi kot za- 
jedalca in podpiranca.

Vrniti se je bilo torej treba k izho
diščem, jih korigirati in teoretična spo
znanja o kompleksnosti človeškega bi
vanja preprosto — pa razumljivo pre
vesti v jezik vsakdanje življenjske 
prakse. V temelje vseh nadaljnjih raz
pravljanj in iskanj smo vgradili spo
znanje, da kultura in dražba ne le da 
nista antitetična pojma, marveč da sta 
v socializmu v bistvu identična in da 
nikakršne družbe brez kulture preprosto 
ni. Teritorialna, nacionalna ali kakršna 
koli druga skupnost ljudi, ki bi se za
radi takih ali drugačnih razlogov od
rekla kulturi, ki bi potrebe po kulturi 
sploh ne čutila in' bi kulture potemta
kem sploh ne imela, bi seveda bila — 
če bi sploh lahko kdajkoli in kjerkoli 
eksistirala — amorfna masa dehuma- 
niziranih eksistenc, se pravi v svetu 
človeškega čisti absurd.

Ne gre torej za določanje odnosa 
med dražbo in kulturo, marveč za to, 
koliko življenjskega prostora bo draž
ba sama sebi in sama v sebi, točneje, v 
najbolj središčnem središču svoje eksi
stence prihranila za duhovno življenje, 
za borbo proti dehumanizaciji in tehno
kratskim vplivom 20. stoletja, ob krat
kem, za to, da bo človek ostal človek in 
da ne bo postal robot.

Potrebe po duhovnih sredstvih, ki 
naj oblikujejo duhovno podobo člove
ka. ,so v svetu 20. stoletja večje kot 
kdajkoli prej. Veliko večje kot drugod, 
na vsem doslej znanem območju člo
vekovega bivanja so te potrebe pri nas, 
se pravi v socializmu, ki mu je bistveni 
in osnovni namen oblikovanje globoko 
humanega, visoko kulturnega, kom
pleksno in visoko razvitega človeka, po
sameznika, in iz takih posameznikov 
sestavljene celote, se pravi socialistič
ne družbe.

Samoupravnost našega občana je 
velikanska pravica, a obenem tudi nad
vse odgovorna, rekel bi, usodna dolž
nost. V objektivno pogojenih okvirih in 
z objektivno pogojenimi omejitvami se 
naš občan ne odloča samo, kako bo sam 
živel, kulturno ali nekulturno, marveč 
odloča tudi, točneje, sodloča tudi, ka
ko bo živela skupnost kot celota, kul
turno ali nekultrno. In odločanje o tem, 
koliko bo komunalna, okrajna, repub- 
liška ali zvezna družbena skupnost od
dvojila od presežba vrednosti dela ob
čanov, se pravi od svojega dela, in ta 
denar namenila za to, da bo ta isti ob
čan lahko po dostopni ceni bral knji
go, gledal sliko, poslušal glasbo ali ho
dil v gledališče, je po moji sodbi bist

veni, eminentno socialistični samouprav
ni akt v našem družbenem sistemu.

Glede na humane smotne socializ
ma se mi zdi relacija med tistim, kar 
vlagamo v materialne dobrine in med 
tistim, kar vlagamo v duhovne dobri
ne, odločilno in bistveno važna. Seveda 
se je treba zavarovati pred nevarnost
jo vulgarizacije, v katero bi zašli, če bi 
hoteli situacijo, kakršna je v zahod
nem svetu, preprosto in mehanično po
staviti na glavo. Če tam velja in če so 
se tudi pri nas — ne tako davno — še 
našli ljudje, ki so razporejali stvari po 
mehaničnih lestvicah in živeli v veri, 
da je prva in poglavitna težka industri
ja, nato lahka in tako naprej in da je 
takole na čisto spodnjem klinu te lest

vice ali celo pod lestvico prostorček, 
kjer je treba pustiti nekaterim ljudem, 
da se ukvarjajo tudi z duhovnimi de
javnostmi, seve zdaj nikakor ne želi
mo te lestvice preprosto obrniti in pre
staviti tistega, kar je bilo prej spodaj, 
na vrh, in tistega kar je bilo prej zgo
raj, na podnožje, namreč moramo in 
moremo le ugotoviti, da so dejavnosti 
človeškega duha in človeških rok ena
kopravne.

Nevzdržna in škodljiva je nadalje 
miselnost, da družba nastopa kot me
cen in da z bolj ali manj širokogrud
nim, bistvu pa dobrodelnim in milo- 
ščinarskim dajanjem sredstev omogo
ča književnikom, da pišejo knjige, sli
karjem. da slikajo slike in gledališkim

KINOTEKA 
V LJUBLJANI
niniiumiiiM

V DVORANI 
DELAVSKE UNIVERZE 
»BORIS KIDRIČ«

Po številnih poskusih, da bi 
tudi Ljubljana dobila redne 
predstave kinoteke, katere se
dež je v Beogradu, je končno 
iniciativnemu odboru pri Dru
štvu slovenskih filmskih delav
cev, v sodelovanju in ob po
moči Republiškega sveta Za 
kulturo in prosveto uspelo mi
nuli teden odpreti svojo stalno 
predvajalnico v dvorani nekda
njega Delavskega odra. Odslej 
bodo tudi v Ljubljani redno 
predvajali izbrane filme iz zgo
dovinskega cikla filmske umet
nosti, celovečerne in kratke 
filme, ob katerih bodo ljubi
telji filmske umetnosti lahko 
studiozno spremljali razvoj in 
ustvarjalno moč posameznih 
znanih filmskih ustvarjalcev.

»Jugoslovanska kinoteka je 
bila ustanovljena kmalu po 
drugi svetovni vojni,« je v raz
govoru z novinarji pripovedo
val njen direktor, režiser Vla
dimir Pogačic, ki je kinoteko 
tudi odprl. »Njena osnovna na
loga je, zbiranje in čuvanje 
najrazličnejšega filmskega gra
diva, organizirati predvajanje 
filmov predvsem v vzgojno 
študijske svrhe ter ob tem raz
vijati tudi temu ustrezne raz
govore. »Začeli smo z zelo 
skromnimi sredstvi, saj so bili 
filmi v naši deželi povsem uni
čeni, le redki so na skrivaj 
hranili posamezne domače in 
tuje kopije. Sčasoma smo si

nabrali že lepo zalogo najraz
ličnejših domačih in tujih fil
mov, k temu je pripomogel tu
di zakon, ki določa, da mora 
proizvajalec oddati kinoteki 
brezplačno po en izvod vsake
ga filma in da mora ustanova 
ali posameznik, ki ima kakr
šen koli film to zaradi eviden
ce sporočiti naši kinoteki. 
Zbrano gradivo daje kinoteka 
v študijske svrhe raznim šo
lam, kulturnim ustanovam in 
organizacijam ter ga posreduje 
z rednimi predstavami v kino
tekah Beograda, Zagreba, od
slej pa tudi Ljubljane in Sara
jeva.«

V dvorani Delavske univerze 
»Boris Kidrič« že od sobote 
dalje vrtijo prve filme, ki jih 
je jugoslovanska kinoteka iz
brala v uvodni program svojih 
predstav v Ljubljani. Program 
je sestavljen v sporazumu s 
posebnim programskim svetom 
v Ljubljani. V julijskem ob
dobju se bo v obnovljeni in 
lepo opremljeni dvorani raz
vrstilo 27 izbranih filmov, med 
katerimi je tudi nemi Stiller- 
jev film »Gosta Berling«, ki so 
ga izdelali pred 40 leti, pa film 
Willyja Wilderja »Bulvar So
mraka«, Orsona Wellsa film 
»Othello«, Fordov film »Poštna 
kočija«, Haivksov film »Mož z 
brazgotino«, Hitchcochov film 
»Lady izgine« in številni drugi.

Tako se bomo v ljubljanski 
predavalnici že v prvem mese
cu lahko seznanili s številnimi 
dragocenimi deli iz zakladnice 
Jugoslovanske kinoteke.

V septembru bo Jugoslovan
ska kinoteka tudi v Ljubljani 
začela z zaključenim cikličnim 
predvajanjem filmskih del, ki 
sodijo v posamezno ustvarjalno 
obdobje ali krog znamenitih 
filmskih ustvarjalcev. Začetek 
bo zanimiv predvsem po tem, 
ker je prva na vrsti komedija 
nemega filma, katere odlomke 
smo tu in tam že videli na na
ših filmskih platnih. Ta smotrn 
programski osnutek bo nudil 
ljubiteljem filmske umetnosti, 
še bolj pa ljudem, ki jim je 
film poklic in vsakdanje delo, 
široke možnosti poglabljanja in 
študijskih razprav o razvoju 
filma. Z razpravami, ki naj bi 
spremljale predvajanje posa
meznih filmskih del, lahko v 
Ljubljani uvedemo redno de
batno področje o filmu, razvi
jemo lahko mladini kakor tudi 
odraslim potrebno in želeno 
filmsko gledališče. Da je Ljub
ljana za to primerno središče 
in da se Ljubljančani zanimajo 
za to kulturno ustariovo, doka
zujejo že prvi večeri in prve 
predstave kinoteke, ki sa jih 
ljubitelji filmske umetnosti 
polnoštevilno obiskali.
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ter glasbenim umetnikom, da priprav
ljajo koncerte in gledališke predstave. 
Ta in taka miselnost je socializmu do
cela tuja, kajti nikakor ne gre za to, 
da nekdo nekomu nekaj daje ali po
klanja, temveč za to, da vsi delamo in 
ustvarjamo, ta materialne, drugi du
hovne dobrine, nadalje za to, da so vse 
dobrine posameznikom vsaj relativno 
enako in enakopravno dostopne, in za 
to, da skupno odločamo, koliko od pre
sežka vrednosti našega dela, se pravi 
od dela vseh nas posameznikov, bomo 
namenili za materialne in koliko za du
hovne dobrine.

Kar zadeva finančna sredstva, ki 
smo jih namenili, jih namenjamo in 
jih bomo namenili v bodoče za duhov
ne dobrine, je treba poudariti: ta de
nar od presežka vrednosti svojega de
la sami sebi jemljemo in ga nato sa
mim sebi vračamo v obliki regresa na 
koncertno ali gledališko vstopnico, na 
izposojnino v knjižnici in tako dalje. 
Spričo stanja v našem ekonomskem 
razvoju in spričo povprečnega standar
da našega občana je namreč docela iz
ključeno, da bi lahko občan iz svojih 
osebnih sredstev za obisk na primer 
operne predstave plačal toliko, kolikor 
ta obisk po ekonomski računici v res
nici stane. Razlika med zneskom, ki ga 
obiskovalec plača za vstopnico za umet
niško prireditev pri blagajni in med 
polno ekonomsko vrednostjo vstopnice 
mora tedaj nekdo pokriti. To razliko, 
ki je sedaj pri nas zaradi relativno niz
ke kupne moči občana na tako imeno
vanem kulturnem in umetniškem tr
žišču in zaradi zelo visokih stroškov 
umetniške produkcije dokaj velika, to
rej pokrivamo z regresom. Za ekonom
sko ceno bi si nihče ne mogel kupiti 
knjige in nihče bi ne mogel hoditi v 
gledališče ali na koncerte ali na umet
niške razstave. Regres je potreben po
vsod, tako v socializmu kot v kapita
lizmu, vendar je v socializmu nujno 
večji. Naša nova ustava je uzakonila 
obveznost družbene skupnosti, da ie 
dolžna skrbeti za to, da so sadovi umet
niškega in kulturnega ustvarjanja do
stopni vsem občanom.

Financiranje umetnosti in kulture 
torej sodi med tiste odločilne samo
upravne akte, s katerimi in zaradi ka
terih socializem postaja živa stvarnost, 
saj z odvajanjem sredstev in s ponov
nim vračanjem teh sredstev občanu, 
posamezniku, kulturno in umetniško

ustvarjanje omogočamo, obenem pa do
segamo, da so sadovi kulturnega ib 
umetniškega ustvarjanja dostopni vsa
kemu občanu.

Teoretična spoznanja, o katerih sem 
govoril, so doživela in doživljajo kon
kretno in praktično življenjsko preiz
kušnjo tudi v občini Ljubljana-Center.

Kar zadeva umetnost in kulturo, D® 
položaj te občine izjemen. Najprej 3® 
izjemen zato, ker je na teritorialno si
cer majhnem območju skoncentrirano 
veliko število delovnih organizacij v 
kulturi in umetnosti od tako imenova
nih republiških do komunalnih, čerav
no je kategorizacija kulturnih in umet
niških institucij po tem, kdo ima do 
njih ustanoviteljske pravice in dolžno
sti, se pravi glede na njihovo formalno 
teritorialno »pripadnost«, docela ab
surdna in zgrešena. Izjemen pa je W 
položaj tudi zato, ker je občan občin® 
Ljubljana-Center v isti sapi priviligi' 
ran in zapostavljen. Priviligiran je, ker 
ima za kulturno in umetniško izživlja' 
nje neprimerno več možnosti kot ob
čani v drugih občinah, zapostavljen P8 
je zato, ker za financiranje kulture ib 
umetnosti mora od presežka vrednosti 
svojega dela oddvajati več kot drugi 
občani in ker v zadnji konsekvenci 9 
tem svojim večjim finančnim deležem 
potencialno sofinancira tudi kulturo ib 
umetnost za druge komune.

Ce odmislimo razparceliranost Ljub
ljane na več občin, moramo ugotoviti, 
da je Ljubljana med najbolj razvitimi 
in najbolj živahnimi umetniškimi ib 
kulturnimi središči Evrope. V ilustra
cijo samo droben podatek: obisk v treh 
stalnih poklicnih gledaliških hišah 
Ljubljane in v eksperimentalnih gl®' 
dališčih znaša na leto nad 350.000 lju' 
di. To pomeni, da v povprečju gre vsak 
Ljubljančan dvakrat na leto v gledali
šče. Indeks gledališkega obiska je to
rej 2, medtem ko znaša ta indeks na 
Dunaju 1,1 in v Parizu 1,25. Priznati 
je sicer treba, da je kulturna politik® 
Ljubljane kot zaključenega urebanistič' 
no-kul turnega organizma nekolik® 
anarhistična in da je zlasti v občini 
Ljubljana-Center v bistvu eklektična- 
Razlogov za to je veliko, med najbolj 
pomembnimi pa je gotovo dejstvo, da 
so kulturne in umetniške institucij® 
Ljubljane v najrazličnejših »pristojno
stih« od izvršnega sveta do občin,
dejstvo, da spričo razparceliranost!
Ljubljane na komune prihaja do veli' 
kih nesorazmerij, da na primer kom®' 
na Ljubljana-Center posveča tem pro
blemom izredno veliko skrbi, pozorno- 
sti in sredstev, medtem ko druge k0- 
mune veliko manj, nekatere celo ni®;

Financiranje kulture in umetnost 
po novem sistemu je v občini Ljubiji8' 
na-Center rodilo dobre rezultate. N®' 
mesto dosedanjega mecenatstva in ad
ministrativnega dotiranja se je uvel)8 
vil odnos enakopravnih partnerjev. Po
godbe med sklauom za kulturo občin 
in delovnimi organizacijami v kultu1 
in umetnosti so prinesle jasnost v del 
in odnose, delovni kolektivi se lahk 
posvečajo, ker so zdaj s tem poda® 
elementi trdnosti in perspektivnosti- 
problemom gospodarjenja in priprava8 
za delo in delitev dohodka po noViit 
neadministrativnih in neformalnih k* 
terijih.

To pa je seveda zelo dolgotrajen 1 
zapleten proces in videti je, da v 
koči kulturni sezoni še ne bo konkre- 
nih in oprijemljivih rezultatov. Sta tu ^ 
in pravilniki zorijo, vendar bo treb 
pred uveljavitvijo razčistiti tudi števi 
ne probleme, ki niso odvisni od korb’ 
ne in od delovnih kolektivov. V misij, 
imam predvsem problem zakonodaje. - 
je v nekem smislu prenagla, v neke 
smislu pa prepočasna in dostikrat y°° 
v pravi pragozd pravnih nejasnosti.

Gotovo ie komuna kot osnov i 
družbena skupnost prva poklicana 
prva pristojna za vodenje kulturne P 
litike, toda obenem je gotovo, da P1 
blemi kulture in umetnosti ne mor®3^ 
biti stvar ene same komune, kajti um® 
nost in kultura se zelo malo menita 8 
le za meje komun, marveč prav ta 
malo za meje med narodi, državami 
celinami. Reči hočem, da se bo treD_
orientirati smer interkomunalneg®
urejanja teh problemov, zlasti še 
teritoriju Ljubljane, ki ne glede 
razdelitev med več komun predstav J 
zaključen urbanistični in kulturni ^ 
ganizem, pri čemer je seveda jasno, č 
osnova za vsakršno urejanje mora 
in tudi more biti edinole simbioz8 ^ 
tvorno prepletanje treh samoupraVI 
kategorij: samoupravnosti delovnih 
lektivov, samoupravnosti v ok' 
družbenih organov, v katerih sot*emet- 
jO-predvsem za delo kulturnih in ni, 
niških institucij zainteresirani tfh
in končno samoupravnost v Hud* 
odborih in skupščinah, kjer se v 
ljenjsko resničnost izpreminja tisti e!p 
ločilni akt samoupravnosti, o kate 
sem govoril uvodoma. *,
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Prav ko se je Karlu Schulzu zazdelo, 
da vidi moža, v čigar smrt je bi prepri
čan, se je nad bencinsko črpalko vlila 
Pk>ha; V istem hipu je v neonskih ceveh 
zamežikala močno bela, boleča, trzajoča 
svetloba.

Schulz pa si je kljub temu prizadeval, 
da bi gledal obraz, ki je menil, da ga je 
Prepoznal za avtobusnim oknom.

Bil je sivobled ta obraz, kot pargament, 
°zek, naguban od lakote .ali mučnih misli. 
Oči so vzbujale vtis vdolbin, v katerih 
straži trohnoba.

[Neonska razsvetljava, ki jo je Schulz 
Pravkar popravljal, je 'utripnila vdrugič in 
objela zdaj obe sesalki bencinske, črpalke. 
Ostro je zaokrožila umazan avtobus, v ka
terem je sedel mož z obličjem mrliča.

»Poglej, kako Schulz čepi zgoraj na 
testvi,« je rekel eden izmed pomočnikov 
na bencinski črpalki drugemu. »Napačna

kretnja in visoka napetost se bo scvrla 
kot božična gos.«

Karl Schulz ni slišal tega. Njegovi roki 
sta se še naprej oklepali nemirnega izvora 
svetlobe. Oslepljene oči so ga pričele bo
leti. Toda — priprl jih ni.

Podobo nekaj metrov vstran za av
tobusnim oknom je razblinil močan dež.

Schulz je kot okamenel obsedel na 
svoji lestvi. Zganil se ni niti tedaj, ko je 
tik pred njim vzplamtel sikajoč plamen in 
s pošastno svetlobo razsvetlil vso okolico: 
cementno ploskev pred sesalkama, oba po
močnika, ki sta ravnodušno stala ob stra
ni in sivočrni avtobus, s katerega je cur
ljal z umazanijo pomešan dež.

Nato ga je zajela tema.
»Kratek stik,« je strokovnjaško ugoto

vil eden izmed pomočnikov. In čez čas je 
zaklical navzgor proti lestvi —. ne brez 
rahlega upanja: »Gospod Schulz, se je kaj 
zgodilo?«

Schulz ni odgovoril.
Počasi in ne da bi spustil avtobus z oči 

je splezal z lestve.
Dež sč je še vedno zaganjal v okno, še 

vedno je brisal ozek, bledi obraz. Toda 
povsem zbrisati ga ni mogel.

Voznik avtobusa Bennicken mlajši je 
pravkar prihajal s stranišča.

»Brez luči ne morem brati časopisa,« 
je rekel nejevoljno. »Kje je tu kaka po
strežba?«

Schulz se je nasmehnil pa naj mu je 
bilo še tako malo do smeha. Zabavala ga 
je mladeniška odrezavost sina njegovega 
vojnega tovariša Bennickena.

»Kaj počenja tvoj stari gospod?«
Bennicken mlajši je skomignil z rame

ni. »Ne vem. Bržkone se cijazi okrog s 
svojim taksijem. Redko ga vidim. Tudi 
nisem preveč nor na to, da bi čepel v nje
govi družbi.« .

»Ne smeš tako govoriti o svojem oče
tu,« je menil Schulz. »Tvoj oče je zelo za
služen mož.«

»In kaj imam jaz od tega? Da smem 
voziti njegov avtobus in da me stari sko- 
poritnik slabo plačuje!«

»Nikar se ne izražaj na tak način o 
mojem starem tovarišu.«

»Ah, kaj! Govorim o svojem spočetniku 
in vzgojitelju! Včasih se vprašujem, česa 
me je pravzaprav naučil? Kvečjemu'šofi- 
ranja, Pa zakaj tako buliš v avtobus?«

Schulz ni odgovoril. To, kar je pozabil 
za nekaj sekund, je ponovno grozeče stalo 
pred ni im: mož, ki bi moral biti mrtev...

Raztreseno je sprejel od enega izmed 
svojih pomočnikov listek z označeno ko
ličino bencina in denarja. S težkimi ko
raki se je odmajal v pisarno. Se zmeraj ni 
umaknil pogleda z avtobusa.

Bennicken mlajši mu je sledil razkora
čeno, kot kak cawboy, ki je dolge ure pre-
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sedel v sedlu. Te hoje se je naučil v kinu.
»Se pravzaprav še nihče izmed vozačev 

ni pritožil tvojemu očetu čez tvojo gofljo?« 
je vprašal Schulz med tem, ko je priklap
ljal pomožno razsvetljavo.

Bennicken mlajši je zavihtel svojo zad
njico na pisalno mizo. »Rad bi videl ti
stega, ki si to upa! Razen tega smo pod
jetje brez konkurence, zato ste vendar vi 
poskrbeli! Ponovni dokaz, zakaj vse ne 
služi staro, vojno tovarištvo.«

»Poslušaj, dečko moj,« je pričel Schulz 
dobrodušno, kot novofundlanec, ki mu 
skuša terier copotati po šapah. »Tvoj oče 
je sposoben in ugleden mož. Zasluži zaupa
nje in ga tudi uživa. Samo za to so mu 
dali progo.«

»Jasno, samo zato! Neki stari kuj on 
mu je priskrbel dovoletije, drugi mu je 
posodil denar za polomljeno lopo in ti mu 
daješ bencina po znižani ceni... Tako 
umiva ena prijateljska roka drugo. In to 
šestnajst let po vojni. Samo smešno se mi 
zdi, da se taka prijateljstva ne dedujejo 
od očetov na sinove. Kako bi bilo v tem 
primeru z majhnp podporo zame?«

»Ti si mi dober!« Zdelo se je, kot bi bil 
Schulz pomežiknil Bennickenu mlajšemu, 
v resnici pa je mimo njega strmel v avto
bus.

Teman in umazan, z mokrimi okni je 
stal avtobus v temi večera. Zdaj ni bilo 
videti' potnikov. Celo bledi obraz je iz
ginil. Kot bi se, podoben pljunku, raz
lezel za zmočenim steklom.

»Vsekakor škoda, če bi moral kdaj v 
bodoče postati na kaki drugi črpalki?«*je 
slišal Schulz govoriti poleg sebe Bennicke
na mlajšega.

In zbral se je: »Dečko, če potrebuješ 
kdaj marko ali dve, da si izboljšaš svoje

finančno stanje... se lahko pogovoriva. 
Ne zaradi tvojih lepih modrih oči — samo 
2ato, ker si sin mojega prijatelja in ker 
Sem te poznal še, ko si močil plenice.«

Ponovno je pogledal proti avtobusu in 
‘rznil. Nato je dejal: »Pozdravi očeta in 

povej, da moram nujno govoriti z 
njim. Če je mogoče, naj me še danes po
biče. In razen tega... mi lahko storiš 
Uslugo?«

»Vsako, ki nič ne stane.«
»Zadaj v tvojem avtobusu sedi neki 

moški — ga poznaš? Desno v smeri vož
nje, ob zadnjem oknu.«

»Tisti bledoličnik na koncu voza? Ne, 
da bi vedel!«

»Kje je vstopil?«
»Nimam pojma. Najbrž v Bebenburgu.«
»Kam pa se pelje?«
»Semkaj, v Rheine-Bergen do Semenj- 

skega trga. Tam krdelo raztovorim. Toda 
saj lahko še enkrat pregledam vozovni- 
ce • •. 2e za to, da bo eden od starih to
varišev povedal mojemu staremu, da ima 
Prima sina.«

»Ne! Nikar vzbujati pozornosti! Nobe
nega nepotrebnega hrupa ...«

»Ali pa ga samo nežno pretipljem... 
če te tako zanima.«

»Prav figo me briga!« Schulz je skušal 
zatajiti, koliko mu je do tega človeka. 
»Dečko moj, če pa slučajno ugotoviš, po
vsem slučajno, od kod je, kam je name
njen, kako se piše, potuje sam ali ne... 
Potem mi ob priliki poveš.«

»Dogovorjeno! Cisto neopazno ga bom 
Vzel na piko. Nisem sijajen fant? No ja 
~~ kaj mi sicer preostane drugega ob 
"akem očetu.« *

Eva Schulz je slišala, kako se je brat 
vzpenjal po stopnicah in odprla stano
vanjska vrata
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»Kaj je narobe, da prihajaš domov ta
ko zgodaj?« Odvzela mu je aktovko in 
plašč.

Eva je imela osemnajst let,' malodane 
dvajset let manj od svojega brata Karla. 
Bila je zapoznelček, ponesrečenček star
šev, ki so postali v zadnjih dneh vojne 
žrtve bomb; ljubila je svojega odraslega 
brata, ki je skrbel zanjo in jo varoval.

»Ne, ne, prav nič ni.« Karl je odšel 
v kopalnico.

Nad umivalnikom je odškrnil pipo s 
toplo vodo, kot vsak večer, in si pričel 
umivati roke. .

»Čistoča se pričenja pri rokah,« je na
vadno rekel. »Tudi v ruskem mrazu sem 
se umil od glave do nog najmanj enkrat 
na teden — in to celo v prvi liniji... 
umazanija na koži je umazanija na> duši.«

Danes ni mislil niti na rusko Zimch ni-ti 
ni požvižgaval ali napeval kot sicer. Po
vsem spontano je premikal ustnici in 
momljal, kar ga je že nekaj ur zaposlje- 
valo:

»Kako je kaj takega sploh mogoče. 
Kdor je umrl, mora biti vendar mrtev! 
Kam bi prišli, če bi bilo drugače.«

»Kaj pa mrmraš?« ga je od zunaj vpra
šala sestra.

»Premišljam. Pa ni nič važnega,« se 
je zlagal Karl Schulz.

Medtem ko mu je Eva skozi špranjo 
9 pomolila brisačo, ga je zaskrbljeno ošinila 

z očmi. »Danes si drugačen kot drugekra- 
ti,« je ugotovila. »Povej že... se je kaj 
zgodilo?«

»Kaj pa se, že naj zgodi MENI! Živim 
urejeno življenje... tu vendar ne more 
priti do nobenih presenečenj!« Bilo pa je 
videti, da Schulz sam ne verjame, kar 
govori. Nenadoma je spet zamrmral: »Ka-

Gost v ljubljan
ski Mali galeriji: 
Janez Boljka — 
Spomin na žrtve, 

1961

K0 moram izrecno jaz verjeti v prikazni.« 
Sestra ga je začudeno ogledovala.
S težkimi koraki je odšel v kuhinjo. 

~°fidno pohištvo, skrbno razpostavljena 
eloprstena posoda, snežno svetlo obloženi 

Jedilnik — vse to niu je povrnilo delček 
bičajne gotovosti. Povsod sta vladala red 

111 snaga.
> »Na žalost grem takoj zopet nazaj. 
Rediti še moram nekaj presneto važne- 

je dejal.
»Toda večerja ne bo gotova prej kot 

" eni uri.«
»Nič za to, deklič. Bom pač jedel po- 

, fibje, ko se vrnem. Trenutno itak nimam 
ve kakšnega teka. Mi pripraviš, prosim, 

, * * * * vornodro obleko in svežo srajco? Šel 
otn namreč med boljše ljudi...«

»Nisem vedela, da si povabljen.« 
p »Pred eno uro tudi sam nisem vedel.. 
t a kje je pravzaprav zavitek s starimi fo- 
°§rafijami vojne?«

t »Na podstrešju v škatli. Naj poiščem 
0 kramo?«

Karl Schulz ni odgovoril. Bil je videti 
jbgreznjen v žalostne spomine. In šele 
s z čas je dvignil pogled: »Eva, povej, 
' ^ se, tako, v zadnjih letih zelo sprednji?«

»Sploh ne!«
sn torej misliš: človekov obraz se ne 
^Premeni tako hitro? Če bi na primer 
tJlecal starega kuj ona z vojne... bi se 

°rala potemtakem takoj prepoznati?« 
ta, »Cisto mogoče. Moški se ne spremeni 
Sač zlepa- Pni ženskah je najbrž dru- 

’ Med njimi so nekatere, ki si nade- 
vsak teden drugo krinko.«

»Dekle, dekle! Ali na kaj cikaš?«
~va Schulz je hitro odkimala. 

g0 Pa Schulz je vedel: seveda je nami- 
igMa! Menila je Marlene Sonnenberg, ki 
je Zlvela pri njem kot podnajemnica in 

Predstavljala zanj nad vse prijetno
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razvedrilo v prostem času in po večerih. 
Ogenj za stare panje... kot je rad pri
pomnil.

Vsekakor tovrstne reči sestre ne smejo 
zanimati — bila je zanje premlada, pre
majhna s svojimi osemnajstimi. leti. Či
slati mora svojega velikega brata — in ga 
tudi je čislala.

»Saj si moj ljubi deklič,« je rekel než
no,« in boš tudi vselej ostala.«

»Upam!«
»Tega vendar nihče ne more spreme

niti!« Karl Schulz jo je potrepljal po ra
menu. »Nikar torej ne misli napačnih 
misli — baje ni dobro za zdravje.«

»Še ti misli na svoje zdravje! Danes si 
videti zelo utrujen.«

Schulz je molčal. Vprašujoče je zrl v 
sestro. Ni bila ravno polna ženskosti, ven
dar do dna poštena, kakorkoli si jo že 
pogledal, nedotaknjena kot sveže zapadli 
sneg.

»Ondan sem odstranil s hišne veže ne
kega fanta,« je začel in se odkašljal. »Je
v kakšni zvezi s teboj?«

»Koga misliš?«
»Ti, že veš koga mislim,« je odvrnil 

Schulz. »Mladega Giseniusa! In da bi si 
ne delal utvar: Njegov oče je moj tova
riš, spoštujem ga in občudujem, kar pa 
nima s stvarjo nobenega opravka. Njegov, 
sin je namreč eden tistih današnjih mla
deničev brez spoštovanja, brez mozga v 
kosteh. Nočem ga tukaj ponovno srečati. 
Ali...« Schulz je prebadajoče motril se
stro, »si se že spetljala z njim?«

Eva je nervozno zmigala z glavo. »Bodi 
brez skrbi, Karl, že pazim nase.«

»Bravo,« je olajšano vzkliknil Schulz. 
»Tako mora biti. Samo nikar ne pomoli 
malega prstka kakemu fantu! Ne le, da

hoče potem celo roko, temveč še tudi sicer 
kaj. Tl si za to še premlada.«

»Ko bo prišel pravi, bom dovolj stara.«
»Poslušaj, deklič,« je nadaljeval Karl 

Schulz rahlo vznemirjen. »Upam, da« se, 
kar se te reči tiče, ne vzgleduješ po meni. 
Prvič sem namreč bistveno starejši od 
tebe. In drugič sem moški.«

»Pa saj ti privoščim tvoje veselje. La
hko samo upam, da ostane veselje.«

»Toda deklič,« je rekel Karl Schulz, 
»kakšne misli neki? Moja sestra si — ena 
stvar. In Marlene Sonnenberg je moja sla
bost — druga stvar.«

»Z njo le ne boš nikoli tako živel kot 
z mano.«

»Gotovo ne!«
Eva je vprašujoče zrla vanj, ko bi mu 

povsem ne zaupala. »Veš, ... ona mi nam
reč ni všeč.«

»Saj ni treba, da je všeč tebi!« Pri
zanesljivo se je smehljal. »S teboj nima 
prav nobenega opravka — pač samo to
liko, kolikor stanuje pri nas. In daj si 
dopovedati z vso bratovsko ljubeznijo, ki 
je med brati in sestrami: nikar ne vnašaj 
v hišo prepira — zato, ker hočem imeti 
vsaj malo veselja.«

»Prihajaš prilično pozno,« je začela 
Marlfene Sonnenberg.

»Toda draga, prosim te,« Schulz je 
igral dobro voljo. »Danes sem se vendar 
vrnil domov mnogo bolj rano, kot obi
čajno.«

»Sem slišala. Stene so tanke kot papir. 
Gotovo pa si pozabil, da sem tudi jaz še 
tukaj.«

Marlene Sonnenberg je ogrnjena v 
kopalni plašč ležala na postelji. Počivala 
je. Počivanje je spadalo med njen naj
ljubši posel. Ohranjalo ji je lepoto in le
pota je bila njen kapital.
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»Karl, pridi sem.« Pomaknila se je na 
rob. »Bova malo poklepetala.«

Schulz je obstal pri vratih. »Žal mi je, 
Marlenica, danes ne utegnem ...«

»Z Evo pa si se kdo ve kako dolgo po
govarjal.«

»Si morda ljubosumna? Nesmisel! Eva 
je kot so vse sestre. Boji se, da bi me 
utegnila izgubiti...«

»Nameravaš torej ostati pri njej? Me 
ne boš poročil?«

Schulz se je zgrabil za čelo. Bolela ga 
je glava — gotovo od dolgega razmišlja
nja.

»Marlenica, prosim te, prizanesi mi da
nes s tem. Bova že še govorila, toda ne 
zdaj, prosim. Že itak imam dovolj polno 
glavo ...« -

»Kakor hočeš.« Bila je je ena sama 
ranjena nedolžnost — če je Marlene Son
nenberg hotela, je igrala prav tisto vlogo, 
ki ji je utegnila koristiti.

Takoj je tudi dosegla, da je Karl prišel 
k kavču in jo pobožal po temnih kodrih. 
»Tako vendar nisem mislil. Če bi bilo od
visno do mene, bi najraje ostal.«

»In zakaj ne ostaneš?«
»Moram k nekemu tovarišu.«
»Kako, že spet? Saj ste imeli pravkar 

sestanek.«
»Da, da. Kljub temu pioram nujno go

voriti z Giseniusom.«
Marlene je položila roki okrog nje

govega vratu in zdaj je prisiljen sedel na 
kavč. Vonjal je parfum: sladkoben in mal
ce nadležen. Toda njeni roki sta bili topli 
in čvrsti.

»Kaj boš pri Giseniusu?« je vprašala. 
»Karl, mislim, da mi nekaj prikrivaš.«

»Kje neki...«
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Nezaslišano!
Na zveznem posvetovanju 

o telesni kulturi so navzoči 
ugotovili, da je šport pri 
nas zelo' zapostavljen. Boj
da se po petintridesetem 
letu samo vsak stoti držav
ljan ukvarja z njim. Mla
dina ni veliko boljša. Po 
končani osemletki, vsaj ta
ko je bilo rečeno, kakih 
dvesto tisoč mladincev dvig
ne roke od športa.

Mislim, da so zbiralci in 
posredniki teh podatkov 
vendarle pretiravali. Ja, kaj 
pa armada navijačev? In 
tista velika armada šport
nih ljubiteljev, ki s fote
ljev, kavčev in stolov gleda 
prenose tekem po televizij
skih ekranih in filmskih 
platnih?

Vsi ti so športniki. Resda 
samo pasivni, športniki so 
pa le! Ne smemo potem kar 
takole počez reči: po petin
tridesetem letu se samo 
vsak stoti državljan ukvar
ja s športom. Miselno se z 
njim ukvarja vsaj vsak peti 
državljan. Celo med rednim 
delovnim časom, kadar gre 
za pomembnejše športne 
prireditve.

Kakor drugod po svetu.
In to je nadvse velik, ne 

majhen uspeh!
Saj poznate tisti prego

vor: »Kar se Janezek nauči, 
Janez zna.« Janezek pa

se je izučil v glavnem za 
navijača, gledalca športnih 
prireditev in kot Janez je 
ostal prav tako navijač in 
gledalec. Ne samo po pet
intridesetem letu, ampak 
vseskozi...

Potrdilo: okoli 50 °lo naših 
šol nima telesne vzgoje.

Zamešane
. štrene

Zares čudne stvari se do
gajajo v športu. Na primer 
tole:

V zadnjem 'kolu vzhodne 
republiške rokometne lige 
se je končala tekma med 

" domačim Branikom in Celu- 
lozarjem proti vsem priča
kovanjem. Vsi argumenti —. 
od znanja, tehnike, rutine 
pa tja do prednosti doma
čega terena — so govorili v 
prid Branika, V veliko za
čudenje vseh poznavalcev 
rokometa, pa je Celulozar z 
izredno visokim rezultatom 
premagal domačine in na 
ta način zmešal štrene osta
lim klubom, sebi pa priboril 
mesto v enotni' republiški 
ligi.

Posebna komisija. roko
metne zveze je potem po 
natančni, raziskavi tega 
edinstvenega primera ugo
tovila naslednje:

® že 'gred zadnjim kolom 
se je šušljalo, da bodo Bra- 
nikovci tekmo »pustili« ...

S več kot polovica igral
cev Branika je prišla na 
tekmo okajenih, ker so vso 
noč popivali...

® na sami tekmi je prišlo 
do prepira domačih igral
cev, ker se nekateri očitno 
niso strinjali s tem, da bi 
tekmo enostavno »pustili« 
gostom...

No, in potem je sekreta
riat RZS na osnovi obreme

nilnih dokazov kaznoval 5 
igralcev Branika s šestme
sečno prepovedjo nasto
panja.

. Bo kazen kaj zalegla? Od
govora ne vemo. Dejstvo pa 
je, da se zadnje čase dogaja 
na igriščih vse več stvari, 
ki si jih nihče ne bi smel 
privoščiti.

Najmanj pa športniki, ali 
ne?

VIII. LETNE IGRE ELEKTROGOSPODARSKIH KOLEKTIVOV SLOVENIJE

MNOŽIČNA UDELEŽBA 
- DOBRI REZULTATI

Zgodovinsko mesto Kočevje 
je bilo minulo nedeljo in pone
deljek prizorišče VIII. letnih 
športnih iger elektrogospodar
skih kolektivov Slovenije, ki so 
svoja tekmovanja vključili v 
okvir proslav 20-letnice zbora 
slovenskih odposlancev, ki je 
zasedal 1. 1943 v Kočevju.

Organizator letošnjih iger, 
kolektiv podjetja Eiektro Ko
čevje, se je resnično potrudil, 
da je bilo že v soboto vse na
red. Imel je odgovorno nalogo: 
priskrbeti prenočišča za več kot 
600 tekmovalcev, razen tega pa 
sestaviti soliden urnik številnih 
nastopov v atletiki, namiznem 
tenisu, kegljanju, streljanju, 
šahu in odbojki. To nalogo je 
ob pomoči domačih telesno- 
vzgojnih delavcev pod vod
stvom Andreja Arka tudi solid
no opravil.

Večina prijavljenih ekip je 
prispela v Kočevje že v soboto 
zvečer in na mah je nastal' v 
tem prikupno okrašenem mestu 
dokajšen vrvež, ki je dosegel 
vrhunec naslednja dva dneva, 
ko je bilo tekmovanje.

SLOVESEN ZAČETEK
Zgodaj zjutraj v nedeljo so 

zvoki rudarske godbe iz Kočev
ja vabili udeležence k slavnost
nem sprevodu, ki se je začel 
približno ob pol osmi uri iz
pred uprave podjetja Eiektro 
Kočevje in šel nato skozi mesto 
na stadion v Gaju. Številne 
športne zastave, pomešane s slo
venskimi in državnimi zastava
mi, mnogi sindikalni prapori in 
po večini v okusne kroje oble
čene skupine posameznih delov
nih kolektivov so pritegnile po
zornost domačih prebivalcev na 
ulicah, na stadionu pa je šport
nike elektrogospodarskih ko
lektivov pozdravila precejšnja 
množica ljubiteljev športa.

Udeležbi na tej prireditvi so 
dali poudarek tudi predstavniki 
domače oblasti in družbeno-po- 
iitičnih organizacij, med njimi 
predsednik ObLO Kočevje to
variš' Drago Benčina, sekretar 
ObZKS tov. Miro Hegler, pred
sednik ObO SZDL in priprav
ljalnega odbora za proslavo 20- 
letnice kočevskega zbora slo
venskih odposlancev tov. Janko 
Mrhar, predsednik ObZTK tov. 
Andrej Arko, glavni direktor 
ELES inž. Vekoslav Korošec in 
drugi.

PRVI STARTI
Po govorih sta ob zvokih dr

žavne himne zaplapolali na dro
govih državna zastava in za
stava ZSŠA ELEKTRA, tekmo
valci pa so se pojavili na start
nih mestih za posamezne disci
pline v atletiki. Sonce je z vso 
močjo pripekalo, a to tekmoval
cev in tekmovalk ni motilo. Na
sprotno. Udeležba v posameznih 
panogah je bila proti pričako
vanju zelo velika, tako pri mo
ških kot pri ženskah, rezultati 
pa so bili vsaj ponekod prese
netljivo dobri. Vse tekmovalce 
je odlikovala velika borbenost, 
zato uspehi niso izostali.

DOBRA PRIPRAVLJENOST
Že ob atletskih tekmah in za 

tem še pri kegljanju, odbojki, 
namiznem tenisu in streljanju . 
smo opazili pri večini nastopa
jočih ekip in posameznikov zelo 
dobno kondicijsko in tudi teh

nično pripravljenost. To je bil 
dokaz, da v posameznih kolek
tivih skozi vse leto smotrno go
jijo šport kot rekreacijo in 
vanj vključujejo precej svojih 
delavcev. Razveseljiv pojav je 
bila številčno zelo močna ude
ležba mlajših tekmovalcev, ob 
katerih pa tudi njihovi starejši 
tovariši niso dosti zaostajali. 
Tako se je na tem dvodnevnem 
tekmovanju prepletala mladost 
z zrelostjo, tovariško in športno 
vzdušje pa je dalo svoj delež k 
poglabljanju tesnejših stikov 
med posameznimi kolektivi.
BREZ PRESENEČENJ NI ŠLO

Da je zmagal Gluk (El. Mrb. 
ok.) na 100 m, je bilo pričako
vati. Imel pa je trdo borbo s 
Perfeto (Soške elektr.). Tudi 
Soške elektrarne so presenetile 
z zmago nad Glukovo ekipo v 
štafeti 4 X 100 m, Perfeta pa je 
z zmagama v metu krogle in 
skoku v daljino dokazal, da je 
eden najboljših atletov elektro
gospodarstva. Presenečenje v 
atletiki je pripravila tudi šti
pendistka ELES Pšenica, ki je 
v skoku v višino premagala ru
tinirani Goričanki Ušajevo in 
Lozejevo, pri teku na 60 m in v 
skoku v daljino pa se je vrinila 
med njiju. Eno največjih prese
nečenj so v atletiki pripravile 
tekmovalke ELES, ki'so v skup
ni oceni dosegle drugo mesto.

Tudi v odbojki je prišlo do 
nekaterih presenetljivih izidov. 
Tako je pri moških zmagala 
ekipa Soških elektrarn pred 
Slovenj Gradcem, večletni zma
govalci iz Dravskih elektrarn pa 
so bili šele tretji. Preseneča tudi 
zmaga ekipe Ljubljanske cone 
pri ženskah.

Pri kegljanju se je prebila

SINDIKALNO ŠPORTNO 
TEKMOVANJE V ZASAVJU

ZADOVOLJIVA
KVALITETA

Prejšnji teden so v vseh treh za" 
savskih rudarskih središčih — v Tr
bovljah, Hrastniku in Zagorju ob 
Savi — zaključili s polfinalnimi tek
movanji elanov sindikalnih podruž
nic v številnih športnih panogah« te
ko v nogometu, kegljanju, plavanju, 
odbojki, šahu in streljanju itd.

Sindikalne podružnice v Trbov
ljah so pripravile najprej tekmova
nja na področju posameznih občin. 
Najboljša moštva še zdaj sestajajo 
za pokal Rudniškega odbora sindi
kata. V odbojki je pokal že osvoji
la ekipa sindikalne podružnice 
Hrastnik — jama, v nogometu enaj
sterica sindikalne podružnice SRD

pod sam vrh ekipa Eiektro Go
rice in prehitela celo Eiektro 
Kranj, ki je veljal za favorita, 
pri streljanju pa je presenetljiv 
uspeh ekipe TE Šoštanj, ki je 
osvojila prvo mesto pred favo
riziranim Elektroproj ektom. Ta 
je zasedel šele tretje mesto.

NAJVEČ LOVORIK ZA...
V celoti so si priborili največ 

zmag, oziroma najboljših mest, 
tekmovalci in tekmovalke Eiek
tro Gorica, za njimi termoelek
trarna Šoštanj in Maribor-oko- 
lica..

Največ uspeha pa so imele 
tekmovalke ELES, ki so zmaga
le v odbojki kot ekipa.ljubljan
ske cone, dosegle drugi mesti v 
atletiki in namiznem tenisu ter 
zasedle tretje mesto v kegljanju 
— čeprav je vseh pet tekmo
valk v tej panogi nastopilo šele 
prvič.

SPODBUDNO ZA NAPREJ
Zelo dobro razpoloženje, 

ugodno, pa čeprav prevroče 
vreme, plemenita športna borba 
in požrtvovalnost vseh nastopa
jočih so pripomogle h kvalitet
nim dosežkom v vseh panogah 
letošnjih športnih iger elektro
gospodarskih kolektivov Slove
nije. Zato so si ob slovesu vsi 
nastopajoči segli v roke in si 
obljubili, da se bodo prihodnje 
leto znova sestali. Dotlej pa 
bodo imeli vrsto tekmovanj v 
posameznih conah in še nadalje 
skrbeli za rekreacijo svojih de
lavcev. Skratka, tudi letošnji 
zbor - športnikov elektrogospo
darstva Slovenije je dosegel 
svoj namen in okrepil navdu
šenje za rekreacijo med njiho
vimi kolektivi.

TONE BANČIČ

Trbovlje, šahovski dvoboj desetih 
najboljših šahistov — rudarjev iz Tr
bovelj in Hrastnika pa se je po dveh 
nastopih končal 10:10.
...v Zagorju ob Savi so ta teden za
ključili polfinale tekmovanja v no
gometu. Sindikalna podružnica rud
niškega obrata Kotredež je premaga
la enajstorico Strokovno izobraževal
nega centra s 6:0, TEVE - VARNOST 
P* Je premagata moštvo sindikalne 
podružnice trgovcev s 5:4. V strel ja- 
niu je med 14 ekipami zmagata TE- 
VL - VARNOST <301 krog), pred rud
niško upravo in obratom Kisovec, 
nied Članicami pa so bile najbolj
še Strelke iz TEVE - VARNOST (224 
krogov), v šahu pa je bita najbolj- 

“prava rudnika (15,1/2), pred 
tjiadbenim podjetjem in Tovarno
elektrnporcelana.

Zanimivo je, da je vladalo /a. 
obsedanja tekmovanja članov 

kalnih podružnic precejšnje za- 
“‘™an.te, saj je bilo npr. na nogo- 

etnem igrišču najmanj toliko gle
dalcev na tekmah sindikalnih po-

UTRUJAJOČ
REFREN

Pred dnevi je bila v Beogradu skupščina Smučarske 
zveze Jugoslavije. O njej smo v našem listu že poročali, 
vendar, samo v miniaturnem obsegu. Danes posvečamo 
temu dogodku nekoliko več prostora, saj je upravičeno 
razburil številne ljubitelje belega športa, ki jim je pri 
srcu napredek, množičnost in ne čisto pri koncu — tudi 
kvaliteta.

Za kaj pravzaprav gre?
Jedro problema je, skopo povedano, v tem, da je morda 

prav v smučarskem športu največ nerazčiščenih proble
mov, ki nas močno tarejo že leta in leta in da kljub vsemu 
še nismo uspeli najti neki skupni jezik s centralnim fo
rumom, skratka, da še nismo napravili enega samega ko
raka naprej. Na žalost in nejevoljo .— prav nasprotno. 
Povsem nepristranskemu opazovalcu, ki mu je pri srcu 
res edinole progres te lepe športne aktivnosti, se zdi, kot 
da Smučarska zveza Jugoslavije in Smučarska zveza Slo
venije namerno ovirata in zaustavljata druga drugo pri 
delu, kot da ne bi imele skupnih ciljev, skupnih načrtov, 
istih želja ...

Še bolj pa je čudno in povsem nerazumljivo, da so 
prfiv danes — ko ni več nikakršna skrivnost, da sloni vse 
naša smučarija na sila revnih, od vrha pa do tal prepe
relih in vegastih temeljih — napravili odgovorni forumi 
na nedavni skupščini v Beogradu tolikšen razdor in zmedo 
v vsej stvari, da je vsak, ki količkaj pozna situacijo, 
upravičeno slabe volje, in da ne bo prav nič čudnega, če 
bomo v letošnji sezoni ob neuspelih,nastopih naših smu
čarjev ponovno primorani zavrteti že staro gramofonsko 
ploščo in spet poslušati njen obrabljen in utrujajoč refren: 
da se v naši smučariji že leta in leta ni' nič spreme
nilo .... da z vsakim letom vsebolj zaostajamo za našimi 
sosedi onstran meja .

Na tiskovni konferenci pred nekaj dnevi je povedal 
predsednik Smučarske zveze Slovenije, da je zveza poslala 
na izvršni odbor ZTKS in Savez organizacija za fizičku 
kulturu v Beogradu predlog, da se beograjska konferenca 
razveljavi in skliče v začetku septembra nova. Znano je 
namreč, da so na pretekli skupščini v Beogradu obravna
vali delegati le splošne probleme in predvsem odnose med 
centralnim organom in Smučarsko zvezo Slovenije, in da 
je prišlo namesto do spodbudnih sklepov le do večjega 
razdora ob že -poznano slabih medsebojnih odnosih.

Smučarska zveza Slovenije pravi, da je vsemu kriva 
centralna zveza, ker se ni držala statuta. Najvišji forum 
pa trdi, da bi bila sedaj že marsikatera prepreka za nami, 
če bi pokazali delegati Smučarske zveze Slovenije na letni 
skupščini samo malce dobre volje. Tik pred skupščino so 
le-ti v Ljubljani namreč sklenili, da na konferenco sploh 
ne bodo poslali delegatov, temveč le »opazovalce«. Ta 
sklep pa ne. meče ravno najboljše luči na naš. smučarski 
forum, posebno v času, ko stojimo pred tolikimi vprašanji, 
ki zahtevajo hitro ukrepanje, zvrhano mero dobre volje 
in požrtvovalnosti. In ker je Smučarska zveza dejansko 
dobila material za konferenco le nekaj dni pred pričetkom 
—, kar vsekakor ne ustreza pravilom statuta — je zahte
vala najprej zveza in potem »opazovalci« v Beogradu brez
kompromisno odložitev skupščine. Zamisel ni rodila za
želenega uspeha, ker je večina udeležencev menila, da 
funkcionarji iz Slovenije prav dobro poznajo problema
tiko smučarskega športa in da zato pritožba, češ da ni bilo 
časa za študij materiala, nima osnove.

Pa še nekaj ni šlo v račun sekretariatu Smučarske 
zveze Jugoslavije. Že sredi meseca aprila je poslal vsem 
republiškim zvezam obvestilo, da bo v juniju redna letna 
skupščina. In prav tako je 12. aprila poslal vsem zvezam 
pismo, v katerem prosi, da bi smučarski funkcionarji vsaj 
malce obdelali problematiko smučarskega športa na svo
jem področju, dodali svoje predloge, pripombe in potem 
poslali Vse to centralni smučarski zvezi.

In rezultat?
Nihče — vključno s Smučarsko zvezo Slovenije — n\ 

opravil te naloge, niti ni odgovoril na pismo, kot da ne bi 
imeli nikakršnih težav..., kot da ne bi imeli na tisoče in 
tisoče Zamisli in načrtov ..., kot da bi - bili z današnjim 
stanjem več kot zadovoljni.

Marsičesa smo se privadili v naši športni praksi, ven
dar kaj podobnega doslej ne pomnimo. Vsi se strinjamo, 
da bi bilo treba že davno presekati gordijski vozel, ker 
nas pot, po kateri capljamo, ne bo pripeljala do zaželenih 
rezultatov. Človek pa se vpraša, kdaj bodo tisti, ki za vse 
to odgovarjajo, ki o tem odločajo, dejansko kaj ukreni}* 
v tej smeri in napravili smučarskemu športu svetlejšo pri
hodnost? Dejstvo namreč je, da so problemi v našem 
smučarskem športu pereči in obenem evidentni — povsem 
jasni. In tudi v pogledih smo si več ali manj edini. Treba 
se je le sporazumeti, pri tem uporabiti vso dobro volj°; 
razumevanje in potrpežljivost, ter na ta način oboroženi
— pričeti z delom!

Z vzgojo mladega kadra, s pripravami naših najboljših
— ki bodo letos zastopali barve domovine na številni 
tekmovanjih v svetovnem merilu — s šolanjem potrebni 
kadrov, z bojem za sredstva..., da nas ne bo spet prehi
tela jesen in potem zima, da ne bo treba spet ugotavlja* > 
da imajo naši sosedje že ne vem koliko sto kilometro 
»v nogah«, medtem ko so naši tekmovalci komaj stop11 
na dilce, da nam ne bo treba ponovno zapisati, da je sPe 
vse zamujeno, da smo spet zdrknili za razred navzdol.

ANDREJ ULAGA

min

družnic, kot jih je takrat, kadar igra 
ligaška enajsterica domačega »Pro
letarca«. -k-

ob Športnih igrah
V POSTOJNI

ŠESTMESEČNA
AKCIJA

Telesni vzgoji na Postojnskem žal 
ne posvečajo odgovorni ljudje tisto 
skrb, ki bi jo zaslužila, ki bi je bila 
potrebna. Težko si razlagamo ža
lostno, a resnično dejstvo, da se je 
TVD Partizan v Postojni razšel tako 
rekoč čez noč, ker za njegovo na
daljnje delo ni bilo perspektive. Se
veda, pa s propadom Partizana ni 
zavladalo mrtvilo na vseh področ
jih.

Spodbudno aktivnost so pokazale 
na primer sindikalne organizacije, ki

so že v mesecu maju Pričc*e jz hfZ 
tavsk» športne igre, Ki *,iju»d«5i- 
v leto bolj zanimive, in Pr u giPvg 
Ce je prireditelju, občinske«1 uSpei 
kalnemu svetu v Postojn , yan« 
vključiti v igre 830 svoj1« je 
potem lahko mirno trdimo, jjten 
uspeh. Ker pa je želja P Šp«,. 
da bi bile vsakoletne ]gi p
ne igre sad kontinuiranega ^eie 
do letošnje igre zaključen« 
septembra.

^SiJriivpostet«^«^
Postojna, 3. Vojne «??anplani«a' 
na, 4. Deško vzgajahscc r' je

NOGOMET: V nogon>ej po 
stopilo 8 moštev. Zmagov je %- 
ločita ponovna tekma, N" je
tekma med ZTP P°st«J« st0 p3 
som neodločena, tretje n .
zasedel Javor. postei« (tia-

VLEKA VRVI: 1. KZ * post01 3, 
Splošno trgovsko podjetje tojJ,a,

STRELJANJE: 1. » ^ 
Mehanična delavnica ooz p 
spodarstva iz Postojne.
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